
رئیس کمیته میراث فرهنگی شورای شهر تهران با تأکید بر 
اینکه اصلی ترین معضل شهر تهران بر اساس بررسی های 
علمی و نظرســنجی ها، ترافیک و آلودگی هواســت که 
تبدیل به یک معضل بزرگ برای تهران شده است، گفت: 
این معضل بزرگ را باید هم دولت، هم مدیریت شهری و 
هم مردم دست به دست هم بدهند تا حل شود و راه حل 
آن نیز تغییر در سیستم حمل و نقل عمومی است. احمد 
علوی به نقش مشارکت مردم در انتخابات پیش رو اشاره 
کرد و با بیان اینکه انتخابات ریاست جمهوری جزو مهم 
ترین انتخابات هایی است که در کشور ما برگزار می شود 
چرا که مسیر اجرای همه مصوبات قانون اساسی مجلس 

شورای اســامی برعهده رئیس جمهور و دولت هاست، 
گفت: طبیعتا نحوه اجرا بستگی به دیدگاه ها و عقاید این 
دوستان دارد؛ لذا حتما باید مردم با حضور معنا دار در پای 
صندوق ها، حساسیت خودشان را نسبت به این مسائل 
نشان دهند و به لطف خدا تا الان هم همین بوده و مردم 
آگاهانه پای صندوق ها حضور پیدا کردند و همیشه با رأی 
خودشان، هم مسیر اجرایی کشــور را تعیین و هم نظام 
جمهوری اسامی را با رأی خود تضمین کردند. وی بیان 
کرد: اینکه تهران چه انتظاراتی از رئیس جمهور چهاردهم 
خواهد داشــت باید بگویم که رئیس جمهور شهید یک 
مسیری را برای تهران در نظر گرفتند و با مدیریت شهری 

ششم این برنامه ها را پیش می بردند که این مسیر تقریبا؛ 
مسیر قطعی حل معضات شهر تهران است و هر دولتی 
نیز که سکان مدیریت کشور را برعهده گیرد می بایست 
همین مسیر را طی کند. رئیس کمیته میراث فرهنگی 
شورای شهر تهران با تأکید بر اینکه اصلی ترین معضل 
شهر تهران بر اساس بررسی های علمی و نظرسنجی ها، 
ترافیک و آلودگی هواست که تبدیل به یک معضل بزرگ 
برای تهران شده است، گفت: این معضل بزرگ را باید هم 
دولت و هم مدیریت شهری و هم مردم دست به دست هم 
بدهند تا حل شود و راه حل آن نیز تغییر در سیستم حمل 

و نقل عمومی است.

معاون رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده ضمن 
تقدیر از تاش نیروهای مسلح در تأمین امنیت کشور، 
با بیان اینکه خانواده های ما امروزه در معرض تهدید 
بسیار جدی دشمنان هستند،گفت: دشمن به شدت 
روی اضمحال و از هم پاشیدن خانواده ایرانی سرمایه 
گذاری کرده و در نظر دارد تا قداست این نهاد مقدس و 

گرمی و پیوست اعضای خانواده را از بین ببرد.
به گزارش ایسنا، دکتر انســیه خزعلی در اولین دوره 
مربیگری آموزش مهارت های خانواده به ســربازان 
نیروهای مســلح که به میزبانی نیروی هوایی ارتش 
در فرماندهی آموزش تخصص های هوایی شــهید 

خضرایی برگزار شد، افزود: از حرکت بسیار بزرگ ارتش 
و نیروهای مســلح در برگزاری اولین دوره مربیگری 
آموزش مهارت های خانواده برای سربازان نیروهای 
مسلح بسیار سپاسگزارم. وی ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدای خدمت و کادر پروازی بالگرد حامل 
شهید جمهور، تاکید کرد: شهید آیت الله رئیسی در 
سازمان ملل موضوع تعهد خانواده را مطرح کرد، ما باید 
راه ایشان را ادامه دهیم و جوری برنامه ریزی کنیم که 
خانه و خانواده را همچون سنگری استراتژیک پاسداری 
کنیم و کاری نگذاریم دشمن  در آن نفوذ کند؛ اگر ملتی 
نتواند در مقابل این نفوذ به درون خانه ها ایستادگی 

کند، قطعاً به ذلت خواهد افتاد.  معاون رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، گفت: به خاطر 
اهمیت بسیار زیاد مسئله خانه و خانواده، دو فصل مهم 
از سند تحول کشور که در برنامه شهید رئیسی تدوین 

شد، به این موضوع اختصاص پیدا کرده است.
در این مراسم حجت الاســام والمسلمین فراهانی 
معاون آموزش دفتر عقیدتی سیاسی ستاد کل نیروهای 
مسلح، امیر سرتیپ دوم پیمبری معاون آموزش ستاد 
کل نیروهای مسلح، امیر سرتیپ دوم نادر ترکاشوند 
فرمانده آموزش تخصص های هوایی شهید خضرایی 

و سایر فرماندهان و مسئولین ارتش حضور داشتند.

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر از توقف آهنگ رشد شیوع 
اعتیاد در کشور خبر داد. به گزارش ایســنا، سردار اسکندر 
مومنی در مراسم بزرگداشت روز جهانی مبارزه با موادمخدر 
و گرامیداشــت یاد و خاطره رییس جمهور شهید و ریاست 
این ســتاد، با بیان اینکه پدیده مواد مخــدر و روانگردان ها 
امروز به یکی از مهم ترین چالش های بشــریت تبدیل شده 
است، گفت: ایران نیز اعتیاد را مهمترین و با اولویت دارترین 
آسیب اجتماعی کشور دانسته و در این راستا با اتخاذ رویکرد 
راهبردی و تحول گرا ضمن اولویت هــا و انتخاب برنامه های 
روزآمد، هدفمند و موثر با تاش و اهتمام جدی و با بســیج 
امکانات و ظرفیت های دولتی و غیردولتی نسبت به تحقق آن 

مبادرت کرده است.
وی با اشاره به راهبرد پیشگیری از مصرف مواد مخدر، گفت: 
تعیین سه بند از ۱۱ بند سیاست های کان جمهوری اسامی 
ایران که توسط رهبر معظم انقاب اباغ شده، مربوط به حوزه 
پیشگیری است و ایران با استفاده از همه ظرفیت ها، پیشگیری 

را در قالب های هدف از جمله خانواده ها، محیط های آموزشی، 
فرهنگی و محله ها گسترش داده که دستاوردهای خوبی هم 
در این زمینه داشته اســت. در این مسیر سازمان های مردم 
نهاد، خیرین، گروه های مرجع، هنرمنــدان، فرهیختگان و 
ورزشــکاران و... اهتمام جدی در این زمینه داشته اند و هم 
اکنون حدود ۳۰۰۰ ســازمان مردم نهاد در این زمینه فعال 
هستند. دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر در این راستا اعام 
کرد که خوشــبختانه امروز با اقدامات صورت گرفته، آهنگ 
رشد شیوع اعتیاد در کشور متوقف شده و این حاصل زحمات 

و تاش گسترده ایران در این زمینه  است.
مومنی ادامه داد: در حالی که در دنیا شــاهد افزایش شیوع 
مصرف هستیم اما با این اقدامات گســترده در ایران، آهنگ 
رشد متوقف شده اســت. وی در ادامه به اقدامات انجام شده 
در حوزه درمان اشــاره کرد و یادآور شــد: در حوزه درمان، 
تدوین سیاست های کان و ســند جامع درمان، استفاده از 
شــیوه های جدید درمان در اولویت قــرار گرفت به طوریکه 

امروزه همه آنهایی که دچار اعتیاد شدند به داروها و خدمات 
پزشــکی لازم دسترســی دارند. امروز بیش از ۸۰۰۰ مرکز 
درمانی در حال فعالیت هســتند و براساس کنوانسیون های 
بین المللــی و آخرین یافته هــای داخلــی و بین المللی، به 
 تمام شــیوه های نوین درمانــی و انواع داروها دسترســی 

لازم دارند.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر در ادامه به راهبرد مقابله با 
عرضه مواد مخدر، روانگردان ها و پیش سازها پرداخت و تصریح 
کرد: جمهوری اسامی ایران با اهتمام جدی، همکاری و همراهی 
دستگاه های مقابله ای و قضایی، نیروی انتظامی، وزارت اطاعات 
و همراهی خوب وزارت کشــور و استانداران، تمرکز اصلی را بر 
کاهش عرضه و ترانزیت قرار داده است؛ صرفا در سه سال گذشته 
بیش از ۲۰۰۰ تن انواع مواد مخدر کشف شد که مقصد بسیاری 
از آنها کشورهای مختلف دنیا از جمله کشورهای اروپایی بوده 
است. این مسیر با تقدیم ده ها شهید و چندین برابر آن جانباز 
در کشور محقق شد و برای ایران فرقی ندارد که این مواد مخدر 

در داخل کشور توزیع شــود یا به دیگر کشورها ترانزیت شود. 
مومنی با بیان اینکه انتظارمان این است که جامعه جهانی تاش 
 بیشــتری در جهت کنترل تولید مواد مخدر در کشور مبداء و 
همسایگی شــرقی ایران به خرج دهد، گفت: علی رغم اینکه 
اعام شــد که تولید مواد مخدر در افغانستان کاهش یافته، اما 
ما ضمن اینکه از هرگونه اقدامی برای کاهش تولید و کشــت 
اســتقبال می کنیم، اما مستندات و شــواهد تاکنون نشانه ای 
از ایــن کاهش را بیان نمی کنــد، زیرا در ورود و کشــفیات ما 
تغییر محسوســی ایجاد نشده اســت. ضمن اینکه متاسفانه 
 ورود و قاچــاق مــواد مخدر صنعتی و شیشــه نیــز افزایش 

یافته است.
وی ادامــه داد: یعنی نه تنهــا کاهش مواد مخدر ســنتی را 
مشــاهده نمی کنیم بلکه شــاهد افزایش مواد صنعتی نیز 
هستیم و این بایی اســت که در اجاس امسال در مقر وین 
همه دنیا به آن اذعان داشتند و ایران نیز اعام کرده است که 
اگر برای کنترل و پیشــگیری اقدام نکنیم همه دنیا را درگیر 

خودش خواهد کرد. به گفته سردار مومنی، پایه اصلی تولید 
مواد مخدر صنعتی پیش سازهایی هستند که به خودی خود 
ممنوع و غیرقانونی نیستند اما پایه اصلی تولید شیشه اند که 
از کشورهای اروپایی وارد افغانستان شــده و از آنجا به مواد 
مخدر صنعتی تبدیل می شــود. مومنی گفت: پیشــنهاد ما 
به ســازمان ملل و جامعه جهانی این اســت که پیش سازها 
نیز باید از مبداء تا مقصد تحت کنترل قــرار گیرند. ما صرفا 
 می توانیم با همکاری همه جانبه و پذیرش اصل مســئولیت 
مشــترک در قبال این بلیعه جهانی بر آن فائــق بیایم. یک 
کشــور به تنهایی نمی تواند ایــن پدیده را به ســامان کند. 
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: ایران با تمام توان 
با اســتفاده از همه ظرفیت های موجــود همچنان در خط 
مقدم مبــارزه جهانی با مواد مخدر ایفــای وظیفه می کند و 
امید اســت برای کمک به جهان و دفاع از جان بشــریت به 
 عنوان کسی که در خط مقدم مبارزه می کنند حمایت لازم را 

داشته باشند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران با بیان اینکه رویکرد دولت سیزدهم 
در حوزه محیط زیست کشور همواره توسعه و رشد اقتصادی توامان با حفظ محیط 
زیست بوده است، اظهارکرد: در این دولت موضوع محیط زیست همواره هم تراز 

با توسعه دیده شده است.
به گزارش ایسنا علیرضا مزینانی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای خدمت، 
به ویژه شهید جمهور گفت: وضع قوانین و مقررات محیط زیستی کشورمان برای 
حفظ طبیعت و محیط زیست، با تصویب قوانین بسیاری در این حوزه در سطح 
مطلوبی بوده است و شکی نیست که برای مقابله با تهدیدات موجود در محیط 

زیست، وجود قوانین و مقررات کارآمد در ابتدای امر بسیار مفید و موثر است.
وی با بیان اینکه رویکرد دولت ســیزدهم در حوزه محیط زیست کشور همواره 
توسعه و رشد اقتصادی توامان با حفظ محیط زیست بوده است، اظهارکرد: در این 
دولت موضوع محیط زیست همواره هم تراز با توسعه بوده است و این نگاه و رویکرد 

دولت به حوزه محیط زیست باید در دولت های بعدی نیز ادامه داشته باشد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران با بیان اینکه در سایه توجه ویژه دولت 
سیزدهم به حوزه محیط زیست و حمایت از فعالان این عرصه، در استان تهران نیز 
در این حوزه اقدامات خوبی صورت گرفته و این اقدامات به منظور سامان بخشی 

به چالش های موجود در حوزه آب، خاک، هوا و تغییر اقلیم و جلوگیری از تخریب 
محیط زیست بر اساس سیاست های کلی نظام و اباغی مقام معظم رهبری بوده 
است، تصریح کرد: خوشبختانه با نگاه و رویکرد محیط زیستی دولت سیزدهم 

عمده مسائل و مشکات با جدیت پیگیری و رفع شده است.
وی با اشاره به اینکه یکی از اقدامات شاخص انجام شده در طی دولت سیزدهم 
رفع تصرف بیش از ۱۲۳ هزار و ۵۹۰ متر مربع از اراضی ملی با پیگیری حقوقی این 
اداره کل و با حکم قضایی و بازگشت آن به بیت المال بوده است، اظهارکرد: پیگیری 
اصاح مرز مجموعه حفاظتی جاجرود، تداخلی با شهرستان پردیس و پاکدشت 
که منتج به اصاح مرز در ناحیه جنوبی تداخلی با شهرستان پاکدشت به میزان 
۲۱۳۴ هکتار همچنین الحاق اراضی مستعد موسوم به پاچالک به مساحت ۹۰۸۹ 
هکتار به منطقه حفاظت شده جاجرود نیز از جمله اقدامات شاخص محیط زیست 
استان در دولت سیزدهم است که موجب افزایش مساحت مناطق چهارگانه استان 

تهران شده است.
مزینانی پیگیری اجرایی شدن برنامه عمل حفاظت از هشت گونه مهم را از جمله 
دیگر اقدامات شاخص در حوزه محیط زیست استان برشمرد و خاطرنشان کرد: 
این برنامه عمل برای گونه های جانوری در معرض تهدید و انقراض شامل پلنگ، 

خرس قهوه ای، قوچ و میش، آهو، هوبره، بالابان، افعی لطیفی و ماهی قزل آلای 
خال قرمز بوده است و بر اساس این برنامه با توجه به نیازسنجی های صورت گرفته، 
ضرورت ها و اولویت های حفاظتــی و تحقیقاتی همچنین فرصت ها، تهدیدها و 

ظرفیت های موجود مورد بررسی قرار می گیرد.
وی در ادامه با اشــاره به پایش حدود ۲۹ هزار واحد صنعتی و خدماتی اســتان 
همچنین پیگیری ۹۹۵۲ مورد رفع آلایندگی زیست محیطی واحدهای صنعتی از 
ابتدای دولت سیزدهم تاکنون، اظهارکرد: جلوگیری از فعالیت آلاینده ۴۲۶ واحد 
غیرمجاز، انتقال ۹۰۵ واحد صنعتی و ۱۶ هزار و ۴۲۶ مورد خوداظهاری واحدهای 
صنعتی و خدماتی نیز از دیگر اقدامات انجام شده در حوزه محیط زیست استان 

طی دولت سیزدهم بوده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با بیان اینکه همچنین از ابتدای 
دولت سیزدهم در مجموع ۱۰۴۰ پرونده حقوقی در مراجع قضایی برای تخلفات 
محیط زیستی و تهدید علیه بهداشــت عمومی تشکیل شده است، خاطرنشان 
کرد: با پیگیری های انجام شده در مجموع ۱۲۱۴ حکم توسط مرجع قضایی برای 

پرونده های متشکله و قبلی صادر شد.
مزینانی با اشاره به اینکه در حوزه یگان حفاظت محیط زیست استان نیز طی این 

مدت با ۵۶۳ مورد تخلف شکار و صید برخورد شد، افزود: در ماموریت های ماموران 
یگان حفاظت نیز تعداد ۸۳ ساح غیر مجاز و ۲۲۴ ساح مجاز کشف و ضبط شد 
و ضرر و زیان وارده به محیط زیست ناشی از شکار غیر مجاز حیات وحش در طول 

این مدت حدود ۳۰ میلیارد ریال بوده که توسط متخلفان پرداخت شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران در ادامه با اشاره به در پیش بودن 
انتخابات دولت چهاردهم دستیابی به چهار راهبرد اصلی انتخابات شامل رقابت، 
سامت، مشارکت و امنیت را ضروری دانست و اظهارکرد: شهروندان با دید باز، 
نگاهی ژرف و با بینش سیاسی به موضوع انتخابات، پای صندوق های رأی حاضر 

شوند تا در رقم زدن آینده خود و کشورشان موثر باشند.
به گزارش روابط عمومی حفاظت محیط زیست استان تهران، مزینانی در پایان 
انتخابات پیش رو را فرصتی مناسب برای مطالبه گری مردم در حوزه های مختلف 
اجتماعی، اقتصادی و محیط زیستی دانست و تاکید کرد: با توجه به اینکه محیط 
زیست از موضوعاتی اســت که تمامی حوزه های اجتماعی و اقتصادی را در بر 
می گیرد، مردم باید با مشارکت پرشــمار و آگاهانه در انتخابات، در شکل گیری 
دولتی کارآمد در همه حوزه ها به ویژه در حوزه محیط زیســت نقش خود را به 

بهترین شکل ممکن ایفا کنند.

اختصاص دو فصل از سند تحول به زنان و خانوادهپیگیری برنامه های شهید جمهور، راه حل معضلات پایتخت

توقف آهنگ رشد شیوع اعتیاد در کشور

محیط زیست در دولت سیزدهم هم تراز با توسعه بوده است
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دکترضیا اصانلو؛ رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل هلدینگ سیماتک 3000؛

رشد 33درصدی درآمدهای گمرکی در بهار 1403

به جای فکر کردن به 
اشتباهات گذشته، بر روی 
کارهای آینده متمرکز شوید

گمرک ۴۹ همت 
به خزانه واریز کرد
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kasbokarnews 

سرمقاله
باور دولت 

به بخش تعاون

اگــر بــه دنبــال بالابردن 
مشــارکت در حوزه هــای 
اقتصادی و اجتماعی و ایجاد 
اشــتغال در کشور هستیم 
باید ظرفیت های مغفول مانده تعاون را شناسایی 
و فعال کنیم. دولــت حمایت های خوبی از بخش 
تعاون داشته و اقدامات موثری در جهت توسعه و 
توانمندسازی تعاونی ها صورت گرفته است، منتها 

در مقام عمل انتظار...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

کاربران فعال در سکوهای داخلی بیش از پنج تا 10 برابر شد

رشد تعداد کاربران پیام 
رسان های داخلی

سهم بخش اقتصاد تعاونی در تولید ناخالص داخلی افزایش یافت 

توانمندسازی تعاونی ها در برنامه هفتم 
صفحه3

صفحه2

رشد نرخ تشکیل سرمایه
افزایش   یارانه   قدرت   خرید   را   افزایش   داد

طبق آخرین اظهارات اظهارات وزیر ارتباطات، امروز 
تعداد کاربران فعال در سکوهای داخلی بیش از پنج 
تا ۱۰ برابر شده اســت و این توانایی را دارند که به 
۱۰۰ میلیون کاربر در پیام رسان های داخلی خدمات 
ارائه دهند. به گزارش ایســنا، امــروزه عصر، عصر 
پلتفرم و نفوذ آنهاست که عمق راهبردی کشورها را 
مشخص می کند و بعضا از ظرفیت های این فضا برای 
حکمرانی غفلت شده است. پلتفرم های بومی چند 
سالی اســت که تاش کردند از فرصت پیش آمده 
در طی سالها و البته دولت سیزدهم استفاده کنند 
و قابلیت ها، کاربردپذیری را افزایش دهد. بنابراین 
شرکت های داخلی تواسته اند در قالب پیام رسان، 
شــبکه اجتماعی و موارد دیگر جایگزین هایی ارائه 
دهند که به گفته مسئولان دست کمی از نمونه های 
خارجی ندارند.  با مروری بر سال های گذشته می توان 
دریافت که رشد و توسعه پلتفرم های بومی و نوعی 
خروج از سلطه پلتفرم های خارجی همزمان با شروع 
به کار دولت سیزدهم به عنوان یکی از وعده های مهم 
مورد توجه قرار گرفت. اما شــاید یکی از مهم ترین 
اقداماتی که در پیشرفت پلتفرم های بومی و افزایش 
تعداد کاربرانش تأثیر قابل توجهی داشت آیین نامه 
حمایت از کســب و کارهای اینترنتی در پاییز سال 
۱۴۰۱ دانست که در آن مشوق ها و امتیازهایی برای 
توسعه پلتفرم های بومی در نظر گرفته شد. پس از 
این آیین نامه و اضافه  شدن قابلیت هایی چون تماس 
تصویری و اینترکانکشن، کاربران آنها افزایش یافت 
که نشان از موفقیت پلتفرم های بومی می دهد. در 
این راستا با توجه به اینکه دولت سیزدهم روزهای 
پایانی خود را می گذراند مسئولان از آخرین وضعیت 
و حمایت های انجام شده در این زمینه توضیحاتی 
ارائه کردنــد. به طور مثال عیســی زارع پور - وزیر 
 ارتباطات و فناوری اطاعات - اخیرا اعام کرد وزارت

 ارتباطات در این سالها...



اقتصاد2
ایران

بهره برداری از ١۵۵ پروژه کلان 
صنعت نفت

وزیر نفت با اعلام اینکه تولید نفت اکنون به ۳.۶ 
میلیون بشکه در روز رسیده است، گفت: بیش 
از ۱۵۵ پروژه کلان بــه ارزش ۳۴ میلیارد دلار 
در دولت سیزدهم در راســتای تولید، تکمیل 
زنجیره ارزش و افزایش صادرات به بهره برداری 

رسیده است.
جواد اوجی در آیین بهره برداری از ۱۷ طرح کلان 
صنعت نفت که با حضور محمد مخبر، سرپرست 
ریاست جمهوری انجام شــد، اظهار داشت: در 
آغاز به کار دولت ســیزدهم چالش های بزرگی 
همچون کاهش تولید نفــت به مرز ۲ میلیون و 
۱۰۰ هزار بشکه، ذخیره سازی ۸۷ میلیون بشکه 
میعانات گازی و ۲۵ میلیون بشکه نفت سنگین 
و فوق سنگین در شناورها، کسری بودجه ۴۰۰ 
همتی و بی انگیزگی بالای ســرمایه انسانی در 

صنعت نفت داشتیم.
وزیر نفت افزود: این مشکلات با همت کارکنان 
صنعــت نفــت و حمایت هــای همــه جانبه 
رئیس جمهوری شــهید و پشــتیبانی معاون 
اول ریاست جمهوری حل شــد. وی با اشاره به 
بهره بــرداری ۱۵۵ پروژه نیمــه کاره و کلان به 
ارزش ۳۴ میلیارد دلار طی سه سال فعالیت دولت 
سیزدهم، افزود: از محل بهره برداری این پروژه ها 
تولید نفت کشور از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه 
به ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه افزوده شد، تولید 
و ظرفیت پالایشی روزانه ۵۳ میلیون مترمکعبی 
گاز، ظرفیت پالایش روزانه ۲۷۰ هزار بشکه ای 
نفت و تولید روزانــه ۱۳ میلیون تن محصولات 

پتروشیمی اضافه شد.
وزیر نفت از جمع آوری ۱۶ میلیون مترمکعب 
گازهای همراه نفت در ســه سال اخیر، تصریح 
کرد: تا پایان سال این رقم به بیش از ۳۰ میلیون 
مترمکعب خواهد رسید. اوجی با اشاره به افزایش 
روزانه ۱۸ میلیون لیتری تولید بنزین و ۹ میلیون 
لیتری تولید روزانه گازوئیل طی سه سال اخیر 
گفت: صنعت نفت در دو ســال اخیر به واسطه 
افزایش ظرفیت تولید خود توانست بالاترین رشد 
اقتصادی )۲۰ درصد( را در میان دســتگاه های 

اجرایی کشور داشته باشد.
وی مقدار درآمد کشــور در آغاز بــه کار دولت 
ســیزدهم از محــل فــروش محصــولات 
هیدروکربوری را ۳۰ میلیــارد دلار اعلام کرد و 
گفت: به همت کارکنان صنعت نفت این رقم در 
پایان سال ۱۴۰۲ به ۶۵ میلیون دلار رسید، یکی 
از دلایل این موفقیت اتکا بــه توان داخلی بوده 
است، به طوری که ما توانسته ایم شمار شرکت های 
دانش بنیان ایرانی همکار با صنعت نفت را از ۱۵۰ 

شرکت به ۷۰۰ شرکت برسانیم.
وزیر نفت بهره برداری از طرح توســعه فاز ۱۱ 
میدان مشــترک گازی پارس جنوبی را یکی از 
نقاط عطف عملکرد صنعت نفت در ســه سال 
اخیر دانســت و افزود: این فاز بیش از ۲۰ سال 
میان شرکت های غرب و شرق جهان دست به 
دست شد و سرانجام به دست کارکنان صنعت 
نفت ایران به بهره برداری رســید، وزارت نفت 
در سه ســال اخیر بیش از ۲۳ میلیارد دلار قرار 
داد توسعه میدان های مشترک و مستقل نفت 
و گاز کشــور را امضا کرده، ضمن آنکه در حوزه 
بهینه سازی مصرف انرژی این وزارت خانه مصوبه 
امضای ۳۶ میلیارد دلار پروژه جدید را از دولت 

دریافت کرده است.
اوجی با اشــاره به وقوع ســه حمله سایبری و 
تروریستی در شبکه توزیع فرآورده های نفتی و 
گاز کشور طی سه سال اخیر، گفت: این مشکلات 
با وجود ناترازی های موجود به همت کارکنان 
صنعت نفت هرگز نتوانست امنیت انرژی کشور 
را به خطر بیندازد. وی با بیان اینکه طی ســه 
سال اخیر ۶ هزار پروژه مسئولیت اجتماعی به 
ارزش ۴۵ همــت در وزارت نفت تصویب و اجرا 
شده اســت، ادامه داد: در حالی که این رقم در 
دولت های یازدهم و دوازدهــم حدود ۴ همت 

بوده است.
وزیر نفت با اشاره به بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان 
بالادست و پایین دســت صنعت نفت به ارزش 
۱۸۰ همت در هفت استان با حضور سرپرست 
ریاست جمهوری کشور گفت: با بهره برداری از 
این پروژه ها ۱۵ هزار نفر اشتغال زایی در کشور 
انجام خواهد شد و سالانه ۱۲۰ همت سوددهی 
برای کشور به همراه خواهد داشت. اوجی تصریح 
کرد: با بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان بالادستی و 
پایین دستی صنعت نفت بیش از ۱۰ هزار بشکه 
نفت، ۷.۵ میلیون لیتر گازوئیل یــورو ۴ و ۵، ۳ 
میلیون تن محصولات پتروشیمی، ۱۸ میلیون 
بشــکه ظرفیت ذخیره ســازی نفت به تولید و 

ظرفیت ذخیره سازی کشور افزوده خواهد شد.

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
گفت: در دولت ســیزدهم 
یارانه ها افزایــش زیادی 
داشــت و از نرخ ۴۵ هزار و 
۵۰۰ تومان به ۳۰۰ و ۴۰۰ 
هزار تومان افزایش یافت کــه اثر خود را بر کاهش 
ضریب جینی و افزایش قدرت خرید خانوار نشان 
می دهد. محمدرضــا فرزین، در نشســت خبری 
مشترک با مشترک اعضای دولت سیزدهم که در 
ساختمان کوثر ریاست جمهوری برگزار شد، افزود: 
افزایش یارانه به ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان درســت 
است که اثر تورمی داشت، اما قدرت خرید خانوارها 
را رشد داد و این اقدام باعث کاهش ضریب جینی از 
عدد ۰.۳۹۳۸ در سال ۱۴۰۰ به ۰.۳۸۷۷ در سال 

۱۴۰۱ شده است.
وی تصریح کرد: نرخ رشــد نقدینگــی نیز از ۴۲.۸ 
درصد به ۲۴.۳ درصد رســیده که پاییــن از نرخ 
هدفگذاری بانک مرکزی )۲۵ درصد( است. در واقع 
دولت در زمینه اجرای سیاســت های پولی، بانکی 
و ارزی موفــق عمل کرده اســت. رئیس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه در دولت رئیسی هرچه به پایان 
نزدیک شدیم شرایط بهتر شده و تورم کاهش پیدا 
کرده است، ادامه داد: تورم سالانه ۱۶ درصد و تورم 
نقطه به نقطه ۱۹.۹ درصد کاهش یافته است. فرزین 
اعلام کرد: نرخ رشد ناخالص داخلی در دولت شهید 
رئیســی ۴.۵ درصد بوده که از میانگین تمام دوره 
های قبل بسیار بالاتر است. وی تصریح کرد: میانگین 
رشد صنعت در ده سال ۰.۷ بوده و در این دولت ۶.۵ 
درصد شده است. میانگین رشد مصرف خصوصی در 
ده سال منفی ۰.۳ بوده است در این دولت ۶.۳ شده 
است. میانگین رشد تشکیل سرمایه منفی ۷.۱ بوده 
۶.۴ شده است. متغیر های بخش واقعی اقتصاد در 

این دوران فاصله زیادی با گذشته دارد.
رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: آمارها به خوبی 
نشان می دهد که وضعیت تولید ناخالص داخلی در 
دولت سیزدهم رشد کرده است. پس از سال ۱۳۹۷ 
و تحمیل تحریم ها، نرخ رشد در سال های ۹۷ و ۹۸ 
کاهش شدیدی داشت. در سال ۹۹ وضعیت رشد 
کمی بهتر شد و به ۴.۱ درصد رسید و بعد از آن رشد 
اقتصادی بالا ادامه پیدا کرد و در سال ۱۴۰۱ به ۴ 
درصد و در ســال ۱۴۰۲ به ۴.۶ درصد رسید. رشد 
اقتصادی بدون نفت نیز در سال های ۹۹، ۱۴۰۰، 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به ترتیب ۳.۶، ۳.۹، ۳.۵و ۳.۶ درصد 

بوده است.
فرزین اظهار داشــت: در منطقه بالاترین نرخ رشد 
را با ۵ درصد در سال ۲۰۲۳ داشــته ایم و مقایسه 
رشد اقتصادی ایران در این سال با سایر کشورهای 
منطقه از جمله عربســتان، ترکیه، عــراق، اردن و 

سایر کشورها بهتر بود. وی تاکید کرد: در سال ۹۷ 
و ۹۸ رشد بخش نفت شدیداً کاهش پیدا کرد و در 
سال ۱۴۰۳ رشد بخش نفت ۱۴.۷ درصد بوده که 
افزایش شدید داشته است. در بانک مرکزی وقتی 
درباره بخش صحبت می کنیم یعنی پتروشــیمی 
نیز در نظر گرفته شــده است. رشــد بخش نفت 
ناشــی از ســرمایه گذاری های خوبی است که در 
دولت ســیزدهم در حوزه نفت و پتروشیمی انجام 
شده اســت. رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: در 
بخش خدمات نیز که نزدیک به ۵۰ درصد اقتصاد را 
تشکیل می دهد رشدی معادل ۳.۸ درصد داشتیم. 
در سال ۹۷ رشد تشکیل ســرمایه ثابت به منفی 
۱۵.۸ رسیده بود و در سال ۹۸ نیز منفی ۴.۷ درصد 
بود؛ اما در سال ۱۴۰۲ به ۷.۲ درصد رسید که نشان 
از رشد شدید ســرمایه گذاری و روند مثبت آن در 

دولت سیزدهم دارد.
وی افزود: هزینه های نهایی مصرف بخش خصوصی 
نیز در سال ۹۷ و ۹۸ شدیداً کاهش پیدا کرده بود و 
نرخ رشد منفی داشت؛ اما در سال ۹۹ نرخ رشد ۰.۵ 
درصدی و ۱۴۰۱ رشدی معادل ۸.۷ درصد داشت و 
رشد این شاخص در سال ۱۴۰۲ به ۴.۱ درصد رسید 
که نشان از بزرگ تر شدن بخش خصوصی دارد. یکی 
از عوامل مهم در رشد این بخش اجرای طرح مردمی 
سازی یارانه ها در سال ۱۴۰۱ بود، این در حالیست 
که هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی رشــد 
آنچنانی نداشته یعنی دولت افزایش هزینه نداشته؛ 
اما هزینه های بخش خصوصی افزایش داشته است.

فرزین گفت: نرخ رشد تشــکیل سرمایه در بخش 
ســاختمان در ســال ۱۴۰۲ معادل ۷.۱ درصد و 
در ســال ۱۴۰۱ معادل ۱.۲ درصد بــود و این در 
حالیست که این شاخص در سال ۱۴۰۰ منفی ۷.۱ 
درصد بوده اســت. رئیس کل بانک مرکزی با بیان 

اینکه نرخ رشد تشکیل سرمایه در سال های گذشته 
عموماً منفی بود، اما در دولت سیزدهم با یک روند 
افزایشی مثبت شده است، اظهار کرد: این موضوع 
ما را امیدوار می کند و نشــان می دهد نرخ رشــد 
اقتصادی و تولید در سال های آینده نیز روند رو به 
رشدی خواهد داشت؛ چرا که تشکیل سرمایه و در 
واقع سرمایه گذاری مناسبی ایجاد شده که به تداوم 

افزایش رشد اقتصادی کمک می کند.
وی ادامه داد: میانگین رشــد اقتصادی ۲۰ ســاله 
کشور معادل ۲.۷ درصد و متوســط ۲۵ ساله نیز 
۲.۷ درصد است و این در حالیست که این رقم در 
دوران شهید رئیسی ۴.۵ درصد بوده و در واقع رشد 
اقتصادی این دوران از میانگین ۱۰ ساله، ۲۰ ساله و 

۲۵ ساله بیشتر بوده است.

بالاترین رشد در منطقه به نام ایران
به گفته فرزین، در رشــد اقتصادی بدون نفت نیز 
میانگین دولت ســیزدهم ۴ درصد بوده که از تمام 
متوســط های بلندمدت رقم بالاتری را ثبت کرده 
اســت. رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: علاوه 
بر بالاتر بودن این میزان، متوسط تغییرات و روند 
آن نیز مهم است. در دولت سیزدهم هر چه به پایان 
نزدیک تر شده ایم وضعیت بهتر شده است؛ بنابراین 
نه تنها آمارها در میانگین بهبود پیدا کرده بلکه از 
نظر روند رشد اقتصادی نیز رو به بهبود بوده است. 
وی تاکید کرد: میانگین تشــکیل ســرمایه ثابت 
ناخالص ۱۰ ساله کشور منفی ۷.۱ بوده که در سال 
۱۴۰۲ به ۶.۴ درصد رسیده است و در این آمارها نیز 

روند رو به رشدی داشته ایم.

کاهش چشمگیر نرخ بیکاری
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه نرخ بیکاری 

از ۱۲.۲ درصد در ســال ۹۷ به ۸.۱ درصد در سال 
۱۴۰۲ رسیده و دائماً کاهش پیدا کرده است، اظهار 
کرد: براســاس مطالعات انجام شده هر یک درصد 
کاهش در نرخ بیکاری نیاز بــه ایجاد ۲۵۰ تا ۲۶۰ 
هزار شغل دارد و این کاهش شــدید نرخ بیکاری 

دستاورد بزرگی است.
وی ادامه داد: البته نرخ مشارکت نیز در این شاخص 
مهم اســت؛ اما جالب اینجاســت که کاهش نرخ 
بیکاری همزمان با افزایش نرخ مشــارکت در سال 
۱۴۰۲ بوده است. نرخ مشــارکت در سال ۱۴۰۲ 
به ۴۱.۳ درصد رســید و این در حالیست که این 
میزان در ســال ۱۴۰۱ رقم ۴۰.۹ درصدی را ثبت 
کرده بود. فرزین تصریح کرد: ضریب جینی نیز در 
سال ۱۴۰۱ کاهش شــدیدی پیدا کرده است که 
یکی از عوامل مهم در ایــن اتفاق افزایش پرداخت 
 یارانه هــا و اجرای طــرح مردمی ســازی یارانه ها 

بوده است.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: ضریب جینی هر چه 
به صفر نزدیک شــود یعنی توزیع درآمد عادلانه تر 
اســت. معمولاً ضریب جینی ایران ۰.۴۱ بوده و در 
دهه ۹۰ حتی به ۰.۴۹ نیز رسید؛ اما در سال ۱۴۰۱ 
به ۰.۳۸ درصد رسید که کاهش چشمگیری را نشان 
می دهد. در این شاخص نیز هر چه به پایان دولت 

سیزدهم نزدیک می شویم وضعیت بهتر می شود.

کاهش همزمان رشد پایه پولی و نقدینگی
وی بیان کرد: در بخش متغیرهای پولی نیز تحولات 
چشمگیری ایجاد شده است. تمام تلاش دولت این 
بود که به شرایط قبل از تحریم ها برگردیم و آخرین 
آمارها نشــان می دهد که به این هدف رسیده ایم. 
وقتی که دولت آغاز شد رشد نقدینگی ۴۲.۸ درصد 
و پایه پولــی ۳۹.۱ درصد بود؛ اما هم اکنون رشــد 
پایه پولی به ۲۸.۱ و رشد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد 

رسیده است.
فرزین بیان کرد: زمانی که نرخ رشــد پایه پولی در 
سال گذشــته به ۴۲.۳ درصد رســیده بود، برخی 
منتقدان بیان کردند که رشــد پایه پولی نشان از 
افزایش رشــد نقدینگی در آینده دارد؛ اما ما بیان 
کردیم که افزایش پایه پولی به دلیل اجرای سیاست 
افزایش ۰.۵ درصدی سپرده قانونی بوده و به زودی 
به روند کاهشی برمی گردد که همین اتفاق نیز افتاد 
و پایه پولی روند کاهشی پیدا کرد و نقدینگی نیز به 

روند کاهشی خود ادامه داد.
 رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: رشد نقدینگی 
در اردیبهشــت ماه امســال به ۲۵.۶ درصد رسید 
و دلیل ایــن افزایش جزئی رشــد نقدینگی برای 
جلوگیری از انسداد نقدینگی در شرایط فعلی بود؛ 
اما این میزان تا پایان سال همانطور که هدفگذاری 
کرده بودیم، رقــم ۲۳ درصد با دامنه نوســان ۲ 

درصدی خواهد بود.

افزایش یارانه قدرت خرید را افزایش داد

رشد نرخ تشکیل سرمایه

افزایش ١۰ میلیون تنی ترانزیت 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در طول فعالیت 
دولت سیزدهم افزایش ۱۰ میلیون تنی در ترانزیت 
رقم خورد، گفت: بهره برداری از خطوط اصلی ریلی 
نسبت به دوره متناظر در دولت گذشته افزایش 

۲۲۵ درصدی داشته است.
مهرداد بذرپاش در نشست خبری مشترک اعضای 
دولت سیزدهم که در ســاختمان کوثر ریاست 
جمهوری برگزار شــد، افزود: در ابتدای فعالیت 
دولت سیزدهم حجم ترانزیت کشور ۵.۶ میلیون 
تن بود که در سال ۱۴۰۲ به ۱۶.۳ درصد که رشد 

۱۰.۷ میلیون تنی را نشان می دهد
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: ترانزیت ریلی و 
جاده ای نیز نسبت به ابتدای دولت سیزدهم رشد 
۱۹۱ درصدی داشته که نشان از وضعیت مطلوب 
در این بخش است. وی به ترانزیت جاده ای اشاره 
کرد و افزود: در ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم 
حجم ترانزیت جاده ای ۴.۷ میلیون تن و در سال 
۱۴۰۰ این رقم به ۹.۳ میلیون تن رسید. در سال 
۱۴۰۱هم همین رقم را شاهد بودیم، اما در سال 
گذشته با رشدی مطلوب همراه بود و حجم ترانزیت 

جاده ای کشور به ۱۴.۷ میلیون تن رسید.
بذرپاش تصریح کرد: از یک میلیون قطعه زمینی 
که قرار بود در طرح نهضت ملی مسکن واگذار شود، 
حدود ۶۰۰ هزار قطعه واگذار شده است. وزیر راه 
و شهرسازی به جزییات طرح نهضت ملی مسکن 
اشــاره و بیان کرد: در دولت سیزدهم ساخت دو 
میلیون و ۶۷۰ هزار واحد مسکونی در طرح نهضت 
ملی مسکن آغاز شده که ۵۶۰ هزار واحد مسکونی 

تحویل مردم شده است.

پرداخت وام اشتغال به هر نفر 
فقط یک بار 

با ابلاغ رســمی بانک مرکزی به بانک های عامل، 
پرداخت تسهیلات اشتغالزایی به هر فرد فقط یک 
بار امکان پذیر خواهد بــود. بانک مرکزی با ابلاغ 
بخشنامه جدیدی به بانک های عامل، اعلام کرد: 
"با در نظر گرفتن محدودیت منابع قرض الحسنه 
شبکه بانکی کشــور و رعایت عدالت اجتماعی، 
دریافت مجدد تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی 
توسط یک فرد )ولو با معرفی طرح جدید(، امکان 

پذیر نمی باشد.
ضمنا در صورت افزایش سقف فردی تسهیلات 
مزبور در ســال های آتی، دریافــت مابه التفاوت 
تسهیلات قبلی )با معرفی همان نهاد حمایتی و 
یا سایر نهادها( میسر نمی باشد.” در سال جاری 
سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی 
۱۵۰۰ میلیون ریال و ســقف کارفرمایی به ازای 
بکارگیری تعداد افراد مددجو متناســب با سقف 
فردی حداکثر تا ۴۰۰۰۰ میلیــون ریال و مدت 

بازپرداخت تسهیلات موصوف ۷ سال می باشد.
طبق اعلام قبلــی بانک مرکزی، ســقف فردی 
تســهیلات برای رســته های اعلامــی مدنظر 
دستگاه های ذی نفع در صورت تایید رسته های 
شغلی توسط کمیسیون های پولی و اعتباری بانک 
مرکزی، ۳۰۰۰ میلیون ریال و سقف جمعی این 
رسته ها ۴۰ درصد از کل منابع اختصاص یافته به 

دستگاه تعیین شود.

ضریب رشد ۵.۸ درصدی در 
حوزه شیلات محقق شد

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه توانستیم 
به ضریب رشــد ۵.۸ درصدی در حوزه شــیلات 
برسیم، گفت: لازم اســت ظرفیت های بی بدیل 

شیلاتی و فرصت های مدنظر شناسایی شود.
سیدحسین حسینی، معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و رئیس سازمان شــیلات در نشستی به منظور 
ارائه برنامه های تولید محصولات شیلاتی در سال 
۱۴۰۳ در جمع معاونان و مدیران ستادی و استانی 
این سازمان، گفت: برای ایجاد تحول، جهش تولید 
و تحقق منویات مقام معظم رهبری، ایجاد نهضت 
جهادی در حوزه شــیلات و آبزی پروری ضروری 

است.
وی افزود: لازم است ظرفیت های بی بدیل شیلاتی 
و فرصت های مدنظر شناسایی شود و با توجه به 
آن که با تلاش های انجام شده توسط بخش های 
مختلف توانســتیم به ضریب رشد ۵.۸ درصدی 

برسیم، به هدف برنامه نزدیک شده ایم.
رئیس سازمان شیلات ایران ادامه داد: با ساماندهی 
تشکل ها، تفکر جدیدی برای فراهمی محصول، 
صادرات و در دسترس قرار دادن محصولات ایجاد 
شــده اســت و حمایت های لازم را در این بخش 
خواهیم داشت. وی با اشاره به بسیج ملی در حوزه 
آبزی پروری تصریح کرد: ایجاد بازارهای تخصصی و 
اقدامات تخصصی توسط مدیران شیلاتی ۶ استان 
ضروری است. حسینی تاکید کرد: تفکر تخصصی 

شیلات برای دستیابی به اهداف، لازم است.

خبر
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مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی، با اشــاره به تدوین و تهیه ی بســته ای 
حمایتی فعالان تولید و تجارت کشــور که مقرر 
بود یه دستان رئیس جمهور شــهید در روز ملی 
صنعت و معدن، ارائه شــود، از رونمایی آن تحت 
عنوان »بسته خادم الرضا« در دهم تیرماه، مصادف 
با برگزاری بیست و هشتین مراسم روز ملی صنعت 

و معدن خبر داد.
نشست نقش صنعت و معدن در برنامه ی توسعه 
هفتم در جریان هفته ی صنعت و معدن  به همت 
خانه معدن ایران و با حضــور رئیس خانه معدن 
ایران، رئیس کمیسیون معادن اتاق بازرگانی ایران، 
مدیر عامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران و معاون وزیر، دبیر کل خانه صنعت و 
معدن ایران، رئیس سازمان نظام مهندسی معدن 

در محل اتاق بازرگانی ایران برگزار شد.
فرشــاد مقیمی- معاون وزیر صمت و مدیرعامل 
سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی 
ایران- در ابتدای این نشســت، ضمن اشــاره به 
اینکه همــه ســاله برنامه و مراســمی در جهت 
گرامیداشت تولید و تجارت کشــور از یکم تا ۱۰ 
تیرماه که مصادف با روز صنعت و معدن می شود، 
تحت عنوان هفتــه ی صنعت و معــدن برگزار و 
برنامه ریزی می شــود، اظهار کرد: امسال بیست 

 و هشتمین ســالی است که این مراســم برگزار 
خواهد شد.

وی در تشــریح برنامه های پیش بینی شده برای 
این دهه، گفت: باتوجه به اینکه این مراسم، یکی 
از مهمترین رویدادهایی است که بصورت منسجم 
طی سنوات گذشته برگزار شده، همین روز صنعت 
و معدن است. این هفته ایامی است که دستاوردها 
و چالش های حوزه تولید و تجارت از زبان فعالان و 
دست اندرکاران این حوزه را می شنویم و در نهایت 
با برنامه ریزی برای رشد و توسعه این حوزه، رفع 
موانع و... برنامه ریزی می شود و در نهایت هم طبق 
رویه ها و  پارامترهایی که وجود دارد، از برترهای 

تولید و تجارت کشور تقدیر می شود.
وی ادامه داد: براساس تصمیم گیری ها، مقرر شد 
که زین پــس به جای تقدیرنامــه، گواهی نامه  به 
برترین ها، اهدا شود؛ البته این طرح به سال جاری 
نخواهد رسید اما طبق برنامه ریزی ها از سال آینده، 
این امر اجرایی خواهد شد. این گواهی نامه ها، قطعا 
امتیازهایی برای صاحبان خود در بر خواهد داشت.

معــاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت، با بیان 
اینکه امســال تغییراتی در اجــرای رویداد روز 
صنعت و معدن، داریم، گفت: در تمامی زمینه ها 
و اقداماتی که پیش بینی شده است، محور اصلی، 
بخش خصوصی و تشــکل ها نظیر خانه صنعت و 

معدن ایران، خانه صنعت و معــدن تهران، اتاق 
بازرگانــی صنعت، معــدن و کشــاورزی ایران و 
همچنین تهــران، اتاق اصناف، اتــاق تعاون و .... 
هســتند. محوریت را بخش خصوصی داشــته و 
با کســب نقطه نظرات این بخش هــا و در نهایت 
 تصمیمات، با نظــر این بخش و تشــکل ها، اخذ 

شده است.
مقیمی خاطر نشــان کرد: یکی دیگــر از تفاوت 
برنامه ی در صنعت و معدن امســال این است که 
پیش از سال ۱۴۰۳، براســاس نقطه نظراتی که 
از تشکل ها اخذ شــده بود، در قالب یک پیشنهاد 
از ســوی وزیر صمت به ریاست جمهوری ارسال، 
ارائه و مــورد موافقت رئیس جمهور شــهید قرار 
گرفت؛ مبنی بــر اینکــه در روز صنعت، معدن و 
تولید و تجارت، بتوانیم بســته ی حمایتی برای 
تصمیم گیری در بخش صنعت و معدن و تجارت 
کشور، رونمایی شــود. این امر منجر به این شد 
که ۱۵ دســتگاه اجرایی که مســتقیماً با حوزه 
تولید و تجارت شناسایی شــد. محور برگزاری را 
هم تشــکل ها و نهادهای مختلف نظیر سازمان 
استاندارد، سازمان محیط زیست، وزارت بهداشت، 
وزارت نیرو و... بر عهده گرفته و جلســات متعهد 

برگزار شده است.
وی با بیــان اینکه حدود ۱۰۰ محــور و موضوع، 

شناسایی شد تا در جلسه  با رئیس جمهور نهایی 
شود و در روز صنعت و معدن امسال، توسط ایشان 
رونمایی شود که متاســفانه از این افتخار محروم 
ماندیم، تصریح کرد: بدین ترتیب تصمیم گرفته 
شده که بســته مذکور به عنوان یادگار از رئیس 
جمهور شــهید، تحت عنوان ''بسته خادم الرضا'' 
رونمایی شود. این بسته مورد استفاده ی واحدها و 
فعالان تولید و تجارت کشور و در حمایت از آن ها، 
قرار خواهد گرفت. هرچند که شــاید این بســته 
همه ی چالش های مورد درخواستی فعالان )برای 
رفع( را در کوتاه مدت مرتفع نکند اما قطعا بسیاری 
از مشکلات و چالش ها را تا جاییکه امکان پذیر بود 
که دولت می توانست در تصمیم های خود اعمال 

کند، تسهیل گری خواهد داشت.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی، ضمــن تاکید بــر مشــارکت مردم 
در فعالیت هــای تولیدی مبنی بر تحقق شــعار 
سال، اظهار کرد: جنس این بســته این است که 
تســهیل گری در فعالیت ها داشته باشیم؛ بخشی 
از این بسته  از جنس این است که مشارکت مردم 
را برای حــوزه فعالیت های تولیــدی در فضای 
کســب وکار فراهم کنیــم و بخشــی هم بحث 
تســهیل گری برای فعالان تولید و تجارت را در 

فضای اقتصادی داشته باشیم.  

رئیــس کل گمرک ایــران از رشــد ۳۳ درصدی 
درآمدهای وصولــی در گمرک در بهــار ۱۴۰۳ 
نســبت به بهار ســال گذشــته خبر داد و اعلام 
کرد: در بهــار امســال ۴۹ هزار میلیــارد تومان 
 درآمد گمرکــی وصــول و واریز به خزانــه واریز

 شد. 
محمــد رضوانی فــر در مورد عملکــرد درآمدی 
گمرک در بهار سال ۱۴۰۳، اظهار کرد: ۱۸ هزار و 

۵۰۰ میلیارد تومان میزان وصولی حقوق ورودی 
کالاها را داشتیم که نسبت به سه ماهه نخست سال 

گذشته ۵۱ رشد را نشان می دهد.
وی افزود: میــزان حقــوق ورودی وصولی کالاها 
به علاوه خودرو، گوشــی تلفن همراه بالای ۶۰۰ 
دلار، ماشــین آلات و تجهیــزات صنعتی، معدنی 
و کشــاورزی و ۲۲ ردیــف درآمــدی گمرک در 
سه ماهه نخست امســال ۲۸ هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان محقق شده که نســبت به فصل بهار سال 
گذشــته ۷۰ درصد رشــد داشته اســت. رئیس 
کل گمرک ادامه داد: در ســه ماهه نخســت سال 
جاری ۲۱ هــزار و ۷۰۰ میلیارد تومــان مالیات 
بــر ارزش افــزوده در گمرک وصول شــده که ۵ 
 درصد نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ افزایش 

یافته است.
رضوانی فــر تاکید کرد: ســرجمع وصولی و واریز 

به خزانه از محــل حقــوق ورودی کالا به همراه 
۲۲ ردیــف درآمدی گمــرک و مالیــات ارزش 
افزوده وصول شــده به ۴۹ هزار میلیــارد تومان 
می رســد که ۳۳ درصد نسبت به ســال گذشته 
رشد داشته است؛ البته در محاسبه حقوق ورودی 
سال جاری هنوز نرخ محاســبه ارز همان نرخ ۲۸ 
 هزار و ۵۰۰ تومان سال گذشته است که تغییری 

نداشته است.

»بسته خادم الرضا« رونمایی می شود 

تسهیل گری برای فعالان تولید و تجارت

رشد ۳۳درصدی درآمدهای گمرکی در بهار ١۴۰۳

گمرک ۴۹ همت به خزانه واریز کرد
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معاون نظارت بانک مرکزی با تأکید بر ابطال سود 
۳۰ درصدی ســپرده ها گفت: سود ۳۰ درصدی 
برای صندوق های ســرمایه گذاری بانک ها هم 
تخلف اســت و حتما برخورد می شــود. فرشاد 
محمدپور درباره اقدام اخیر برخی بانک ها مبنی بر 
تبلیغات پرداخت سود ۳۰ درصدی صندوق های 
سرمایه گذاری، اظهار داشت: جلسه ای در بانک 
مرکزی درباره صندوق های سرمایه گذاری و نرخ 
های ســود این صندوق ها که بعضا رعایت نمی 
شود، داشتیم. این موضوع از نظر ما تخلف است و 

حتما برخوردهای لازم انجام می شود.
او در پاسخ به این که طبق بخشنامه بانک مرکزی 
آیا تفاوتی بین سود ۳۰ درصدی برای سپرده ها و 
صندوق های سرمایه گذاری نیست؟ گفت: هر نوع 
سپرده گذاری با هر منبعی اگر از سمت بانک ها 
عدم رعایت نرخ ها تلقی شود، از نظر بانک مرکزی 
تخلف اســت. معاون نظارت بانک مرکزی تأکید 
کرد: درباره این صندوق های سرمایه گذاری نیز 

به دلیل اینکه نرخ های سود مصوب بانک مرکزی 
را رعایت نمی کنند قطعا تخلف است. محمدپور 
در پاسخ به این که آیا اصلاح نرخ سود در بانک ها 
شروع شده است؟ گفت: بله اصلاح شروع شده و 
اقدامات خیلی خوبی بانک هــا در یکی دو هفته 
گذشته داشــته اند. نرخ های سود بالا هم ابطال 
شده است. او در پاســخ به اینکه "با این حساب 
سپرده های قبلی با سود ۳۰ درصدی هم ابطال 
شده اند" گفت: بله این سپرده ها ابطال شده اند. 
معاون بانک مرکزی با بیــان اینکه آماده دریافت 
گزارش تخلفات بانکها در حوزه نرخ سود هستیم، 
تصریح کرد: برخوردهای زیادی انجام شده است، 
لزوما خیلی از برخوردها اطلاع رسانی نمی شود. 
برخورد در سطوح مختلف درخصوص بانکهایی 

که رعایت نمی کنند، انجام می شود.
همزمان با اوج گیری رقابت بانک ها در نرخ های 
ســود بالا، بانک مرکزی وارد عمل شــد و ضمن 
برگزاری جلسات مشترک با مدیران عامل بانک ها 

و اتمام حجت با بانکی ها در بخشنامه های جداگانه 
تأکید کرد که بانک ها باید نرخ های سود مصوب 
شورای پول و اعتبار را رعایت کنند. بانک مرکزی 
در بخشنامه ای به شبکه بانکی تأکید کرد: جلسه 
فوق العاده هیأت مدیره با موضوع بررســی نحوه 
رعایت نرخ های ســود ابلاغی بانــک مرکزی با 
قید فوریت برگزار و در صــورت احراز تخطی از 
مقررات مزبور در آن بانک /موسسه اعتباری، برنامه 
اصلاحی لازم مصوب و حداکثر تا روز سه شــنبه 
مــورخ 22  /۰۳  /14۰۳ به معاونــت نظارت این 
بانک ارائه شود. برنامه مذکور باید شامل تدابیر و 
اقدامات اصلاحی لازم الاجرا حداکثر ظرف مدت 2 
هفته به منظور اصلاح و تعدیل نرخ های سود باشد. 
نرخ سود تسهیلات عقود غیرمشارکتی بانک ها و 
موسسات اعتباری غیربانکی حداکثر 2۳٪ و نرخ 
سود مورد  انتظار عقود مشــارکتی قابل درج در 
قرارداد میان بانک  /موسسه اعتباری غیربانکی با 

مشتری معادل 2۳٪ تعیین می شود.

بازار اجاره  مســکن در حال داغ شدن است و به گفته 
کارشناسان ثبت قرارداد ها در ســامانه خودنویس و 
افزایش درصد مالکیت از راهکارهای کنترل این بازار 

است.
 تب و تاب قیمت در بازار اجاره  مســکن زودتر از موج 
هوای گرم به کشور رسیده است. طبق اعلام مرکز آمار 
کشور، در فروردین امسال، تورم نقطه ای اجاره مسکن 
41.۸  درصد شد در حالی که نرخ تورم عمومی نقطه ای 
در سطح ۳۰.۹  درصد قرار گرفت. همچنین طبق آمار 
این مرکز، تورم نقطه به نقطه اردیبهشت ماه با افزایش 
۰.1 واحد درصدی نسبت به فروردین ماه به ۳1 درصد 
رسید. این اعداد و ارقام به معنای آن است که تورم در 

بازار اجاره بها چند پله از تورم عمومی جلوتر قرار دارد.
از سوی دیگر طبق آمار رسمی مرکز آمار، بیش از ۳۰ 
درصد سبد هزینه ای خانوارها تنها صرف هزینه تأمین 
مسکن می شود، به طوری که این رقم تنها در تهران 
به ۷۰ درصد نیز می رسد و این موضوع به معنای آن 
است که صاحب خانه شــدن نقش تعیین کننده ای 

در حوزه مسکن و البته تاثیر بسزایی در رفاه اقتصادی 
جامعه دارد.

در پی اهمیت این موضوع، طبق اصل ۳1 قانون اساسی 
کشور، داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق مردم است 
و طی آن دولت موظف است با رعایت اولویت نسبت به 
نیازمندان به ویژه روستاییان و کارگران زمینه اجرایی 
را برای این اصل فراهم سازد اما حال با وجود تلاش های 
مختلف در این خصوص، تحقق این اصل قانون اساسی 
دچار فراز و نشیب بوده است. با توجه به آمارهای اعلام 
شده یکی از زمینه های لازم برای صاحب خانه شدن 
ابتدا ساختن خانه نسبت به نیاز جامعه در کشور است. 
همچنین طبق نظر کارشناسان حوزه مسکن، بهترین 
و موثرترین راه با توجه به اقتصاد تورمی در کشور، بالا 

بردن درصد مالکیت در کشور است.
همزمان بــا ورود بــه بــازار اجاره مســکن نظارت 
ها از ســوی  وزارت راه وشهرســازی و ادارات کل راه 
وشهرسازی استان ها تشدید شــده است به طوری 
که حســین جنتی مدیرکل راه و شهرسازی استان 

تهران در گفتگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان 
در خصوص  جلســه کارگروه تنظیــم و کنترل بازار 
املاک و مستغلات اعلام کرد: جلسه کارگروه تنظیم 
بازار املاک و مســتغلات با حضــور نمایندگانی از 
قوه قضائیه، اتــاق اصناف، وزارت صنعــت و معدن، 
راه و شهرســازی و اتحادیه املاک در سالن جلسات 
معاونت مسکن و ســاختمان وزارت  راه وشهرسازی 
برگزار شــد نکته مورد تاکید این بوده که اخذ پروانه 
 تخصصی حرفه ای توســط بنگاه های مشاور املاک 

یک الزام است.
جنتی با بیان  اینکه صاحبان بنگاه های مشاور املاک 
باید به این حرفه به شکل یک فعالیت کاملًا تخصصی 
نگاه کنند گفت: مشاوران املاک پس از طی دوره های 
آموزشــی و اخذ نمره قبولی نســبت به اخذ پروانه 
تخصصی املاک اقدام کنند. اشخاصی که می خواهند 
در صنف بنگاه های معاملات املاک فعالیت کنند حتماً 
قبل از بارگذاری مدارک فعالیت کاریشان می بایست 

نسبت به دریافت پروانه تخصصی اقدام کنند.

سرپرســت معاونت خدمات تجاری سازمان توسعه 
تجارت ایران با تایید رشد ۵4 درصدی حجم ترانزیت 
در دولت ســیزدهم، برضرورت ایجاد شــرکت های 

حمل ونقل مشترک تاکید کرد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، سید علی امامی 
دوره حاضر را عصر زنجیره های تامین نامید و افزود: در 
دوره پسا کرونا، رقابت پذیری کشورها و دسترسی آنها 
به بازارهای جهانی از طریق شــبکه های حمل ونقلی 
جدید میسر شد، از این رو کشــورها به صورت جدی 
در پی ایجاد مسیرهای کریدوری هستند تا تبدیل به 

سرزمین کریدوری شوند.
وی برخی تنش های سیاسی در منطقه را به چالش های 
در اختیار گرفتن مســیرهای پیرامونی نسبت داد و 
گفت: مزیت های کریدورهای موجود در توسعه تجارت 
خارجی، بی شمار هســتند که مزیت های اقتصادی، 
امنیتی و سیاســی جزو مهم ترین مزیت های تبدیل 

شدن به سرزمین کریدوری است.
سرپرســت معاونت خدمات تجاری سازمان توسعه 

تجارت تاکید کــرد: ایجاد اشــتغال، افزایش تولید، 
افزایش خدمات ارزش افــزوده در حوزه حمل ونقلی 
جزو مهم ترین آثار فعال شــدن کریدورهاســت؛ در 
حال حاضر سعی داریم علاوه بر حمل کالاها از مسیر 
ایران،از رویه پردازش، فرآوری و تغییرات در محصول 
ترانزیتی استفاده تا بتوان از این طریق با بهره گیری از 

ظرفیت های داخلی درآمد بالاتری را حاصل کنیم.
امامی با اشاره به عبور کریدور شمال-جنوب و کریدور 
شرق-غرب، گفت: در دولت سیزدهم حجم تراتزیت 
حدود ۵4 درصد رشــد را تجربه کرده است؛ کریدور 
شمال – جنوب با راه اندازی خط ریلی کاسپین – رشت 
به نوعی به صورت ترکیبی راه اندازی شد و می توان گفت 
که امکان عبور بار روسیه به اقیانوس هند از مسیر ایران 

فراهم شده است.
وی بیان کرد: جنگ اوکراین هزینه حمل ونقل روسیه 
به اقیانوس هند را افزایش داده است همچنین امکان 
تهدید کشتی های روســیه در بنادر نوردوز و دریای 
سرخ بالا رفته است از این رو بخشی ازبارهای اقیانوس 

هند می تواند از مسیر ایران و با عبور از ریل جدید به 
مقصد برسد.

این مقام مســئول با تاکید بر ایجاد خطوط منظم در 
حوزه دریای خزر و خطوط ریلی، افزود: ظرفیت ریل 
ایران بر اساس اطلاعات اعلام شده بین 1 تا ۳ میلیون 
تن است از این رو باید ظرفیت ها افزایش و زیرساخت ها 
قوی تر شــود. به نظر بنده مجموعه تجارت خارجی 
و شــبکه حمل و نقل باید در پی ایجاد شرکت های 
حمل ونقل مشترک باشند به این معنا که با همکاری 
چندجانبه بین این شرکت ها هم امکان جذب بار برای 
این مسیر بیشتر شود و هم سرعت انتقال بار در کریدور 

مذکور افزایش یابد.
امامی با بیــان اینکه زیرســاخت های مطلوب برای 
کریدورهای فعال در ایران ایجاد شــده است، گفت: 
مسیر ایران باز شده اســت مشروط بر اینکه برای این 
مسیر بار بیایید اگر بتوانیم برای این مسیرها تامین بار 
کنیم بدون تردید ایران یکی از بهترین  مسیرها برای 

کریدور شدن است.

معاون وزیر کشور گفت: بیش از 1۰ هزار واحد راکد در سراسر 
کشور در دولت سیزدهم احیا شده که این فرآیند یک اقدام بی 

مانند طی دهه های اخیر به شمار می رود.
محســن کوشــش تبار معاون هماهنگی امــور اقتصادی و 
توســعه منطقه ای وزارت کشــور امروز )دوشــنبه، چهارم 
تیرماه( در همایش ملی احیای بنگاه های اقتصادی کشــور 
با اشــاره به اینکه در سه ســال خدمت دولت شهید رئیسی 

بیش از 1۰ هزار واحد راکد در سراســر کشــور احیا شــده 
اســت، گفت: این یک اقــدام بی مانند طــی دهه های اخیر 
به شمار می رود که شــهید رئیســی از زمانی که رئیس قوه 
 قضائیه بود آن را آغاز کرد و تا آخرین لحظه عمر بابرکتشان 

ادامه دادند.
وی احیای واحدهای راکد را یکی از ابزارهای رشد اقتصادی و 
مطالبه مردم عنوان کرد و افزود: این میراث دولت سیزدهم که 

در آن بخشی از واحدهای راکد از تحت تملک بانک ها خارج و 
احیا شد در اشتغال زایی و آسایش خانواده ها تأثیر مستقیمی 

داشته است.
کوشــش تبار ادامه داد: اعداد و آمار در دولت سیزدهم گواه 
بر این است که رشــد و توســعه اقتصادی در این دولت رخ 
داد، البته اخبار رشــد اقتصادی در دولت شــهید رئیســی 
بارها به گوش رســیده و 12۰ هزار فرصت شــغلی مستقیم 

حاصل احیــای 1۰ هزار واحد راکد اســت. وی تصریح کرد: 
این فرآیندها، میراث شــهید رئیسی است و با حمایت دولت 
ســیزدهم در حوزه تولید 11 هزار و 4۵۷ واحد بدون فشــار 
روی تراز انــرژی، ظرفیت را توســعه دادند که بــا افزایش 
 بهره وری این واحدها حدود 2۳۵ هزار فرصت شــغلی دیگر

 ایجاد شد.
کوشش تبار افزود: همچنین دولت ســیزدهم در طرح های 

سرمایه گذاری نیمه تمام حدود ۵۳4 هزار میلیارد تومان منابع 
ریالی )1.2 میلیون یورو منابع ارزی و تسهیلات ارزی( حمایت 
مالی کرد تا این طرح ها به بهره برداری برسد؛ ۳4۰ هزار فرصت 
شغلی با اتمام این طرح ها ایجاد شد. این مقام مسؤول گفت: 
البته دســتاورهای دولت در عرصه های مختلف از جمله در 
حوزه اقتصادی گســترده اســت که از آن جمله می تواند به 

احیای هزاران واحد راکد در سراسر کشور اشاره کرد.

فائو با پیش بینی تولید بیــش از 2۰ میلیون تن 
غلات در ایران طی سال زراعی جاری اعلام کرد 
ایران از نظــر ذخایر غلات در میان کشــورهای 
آســیایی پس از چین و هند در رتبه ســوم قرار 
دارد. ســازمان جهانی خواربار و کشاورزی ملل 
متحــد )فائــو( در جدیدترین گــزارش خود از 
سلسله گزارش های چشم انداز غذایی جهان که 
دو بار در سال منتشر می شــود پیش بینی کرده 
اســت تولید غلات ایران در ســال زراعی جاری 
 با افزایش نسبت به ســال قبل به 2۰.1 میلیون 

تن برسد.
بر اســاس برآورد این نهاد بین المللــی، ایران در 
ســال قبل 1۹.۸ میلیون تن غلــه تولید کرده 
بود. ایران بــا این رقــم دهمیــن تولیدکننده 
بزرگ غلات در قاره آســیا بوده اســت. چین به 
عنوان بزرگ تریــن تولیدکننده غلات آســیا و 
جهان در این ســال ۵۷۷ میلیون تن غله تولید 
کرد. هنــد، اندونــزی، پاکســتان، بنگلادش، 

ترکیه، ویتنــام، تایلند و فیلیپین قبــل از ایران 
 و در رتبه هــای دوم تــا نهــم از این نظــر قرار

 داشته اند.
عربستان در سال 2۰2۳ تنها 1.4 میلیون تن غله 
تولید و ۸ برابر این رقم یعنی 11.۸ میلیون تن غله 
وارد کرده است. واردات غله ایران نیز در این سال 
14.۹ میلیون تن برآورد شــده که کمتر از تولید 

داخل کشور بوده است.
آمار فائو نشان می دهد ایران از نظر ذخایر غلات 
در میان کشــورهای آســیایی وضعیت بســیار 
مطلوبــی دارد و در واقع تنها دو کشــور چین و 
هند غله بیشتری نسبت به ایران ذخیره کرده اند. 
ذخایر غلات چین در ســال جاری 414 میلیون 
تن و این رقم بــرای هند 6۵ میلیــون تن اعلام 
شــده اســت. ذخایر غلات عراق 2 میلیون تن، 
اندونزی ۸.6 میلیون تن، پاکستان 4.۹ میلیون 
 تــن، و عربســتان ۷.۸ میلیــون تن محاســبه

 شده است.

گندم مهم ترین غله تولیدی در ایران است که بر 
اساس پیش بینی فائو 1۳.۵ میلیون تن گندم در 
ایران طی ســال زراعی جاری تولید خواهد شد. 
ایران در ســال زراعی 2۰2۳ نیــز همین مقدار 
گندم تولید کرده و پس از چین، هند، پاکســتان 
و ترکیه پنجمین تولیدکننده بزرگ این محصول 
در آسیا شناخته شــده بود. حدود 4 درصد کل 
گندم تولیدی آسیا در این ســال در ایران تولید 

شده است.
فائو همچنین پیش بینی کرده اســت تولید برنج 
ایران در سال زراعی جاری با افزایش قابل توجه 
1۸ درصدی نسبت به ســال قبل مواجه شود و 
به 2.6 میلیون تن برســد. ایران در سال گذشته 
2.2 میلیون تن برنج تولید کرده و ســیزدهمین 
تولیدکننده بزرگ این محصول در آسیا شناخته 
شــده بود. چین با تولیــد 142 میلیــون تنی 
بزرگ ترین تولیدکننده برنج آسیا در سال 2۰2۳ 

بوده است.

عضــو هئیــت رئیســه 
اتاق تعاون ایــران گفت: 
توجــه به جایــگاه واقعی 
و مردمی تعــاون به ویژه 
در اجرای سیاســت های 
کلی اصل 44 قانون اساســی در رابطه با افزایش 
ســهم بخش اقتصــاد تعاونی در تولیــد ناخالص 
داخلی و جلوگیری از اختصاصی ســازی به جای 

خصوصی سازی معطوف شود. علی مطیع جهانی 
عضو هیات رئیســه اتاق تعاون ایــران در گفتگو 
با باشــگاه خبرنگاران با بیان اینکه در راســتای 
جلوگیــری از مقاومت بدنه میانــی دولت در امر 
واگذاری بنگاه های دولتی به دور از هرگونه تبعیض، 
رانت و ملاحظه سیاســی در جهت افزایش نقش 
مشارکت مردمی در اقتصاد بســیار اثر گذار بوده 
اســت گفت: با اســتفاده از ظرفیت هــای  بخش 
تعاون  و به منظور تحرک و انگیزه برای بخش های 
غیردولتی که در این سال ها بسیار دلسرد شده اند 

باید توجه و اقدامات عملیاتی ویژه ای انجام شود. 
عضو هیات رئیســه اتاق تعاون ایــران در رابطه با 
عدم توجــه کاندیدای محترم ریاســت جمهوری 
به سیاســت های کلی اصل 44 بویژه در توســعه 
بخش تعاون تصریح کرد: اصل 44 قانون اساســی 
جمهوری اســلامی ایران نظام اقتصادی کشور را 
بر پایه ســه بخش دولتی، تعاونی و خصوصی بنا 
نهاده اســت که تفصیل ضوابط و قلمرو و شرایط 
 هر ســه بخش اقتصادی در قوانین مربوطه معین 

شده است.

وی افزود: با توجه به عملکرد مثبت بخش اقتصادی 
دولت ســیزدهم و حمایت ویژه رئیس جمهور به 
مقوله اجرایی شدن سیاســت های کلی اصل 44 
متاسفانه دامنه و حجم وسیع و گسترده دخالت ها 
و فعالیت های اقتصادی دولت های گذشــته یکی 
از مهمترین عوامل اصلی تورم، رکود و آشــفتگی 
اقتصادی بوده است. او افزود: بدنه اقتصادی دولت 
حجیم و عظیم بوده و دولت جهت اداره بنگاه های 
دولتی، هزینه هــای مالی و مدیریتــی فراوانی را 
صرف کرده و مســتقیما به امر تصدی گری روی 

آورده است.
عضو هیات رئیســه اتاق تعاون ایران توضیح داد:  
با توجه به آنکه تنظیم و ابلاغ سیاســت های کلی 
اصل 44 بر اساس اصل 11۰ قانون اساسی پس از 
تایید مقام معظم رهبری در سال 1۳۸4 به منظور 
کوچک شــدن فضای اقتصادی دولت و واگذاری 

آن به بخش های تعاونی و خصوصی بوده و با توجه 
آنکه  2۰ ســال از ابلاغ این سیاست ها می گذرد و 
بخش های تعاونی و خصوصی به منظور رسیدن به 
کارایی و رقابت پذیری عدالت اجتماعی و اقتصادی 
و تغییر اقتصاد دولتی به اقتصــاد کارآمد در حال 

گسترش است.
مطیع جهانی افزود: اجرای صحیح سیاســت های 
کلی اصل 44 قانون اساســی و نظــارت بر نحوه 
عملکــرد دســتگاه های مرتبــط بــه درســتی 
صورت نگرفتــه و هیچ یک از کاندیدای ریاســت 
جمهــوری اشــاره ای بــه اجرایــی شــدن این 
 سیاســت ها در برنامــه دولت آینده خــود نکرده

 است.
عضو شورای عالی اصل 44 قانون اساسی با اشاره 
اهمیت تسریع رشد اقتصاد ملی و گسترش مالکیت 
مردمی در قانون، تصریح کرد: به منظور شــتاب 
بخشیدن به رشد اقتصاد ملی و گسترش مالکیت در 
سطح عموم مردم به منظور تامین عدالت اجتماعی 
و بالابردن سهم سایر بخش های اقتصادی کشور و 
تشویق اقشار مردم به پس انداز و سرمایه گذاری و 
بهبود درآمد خانوارها، در بند ب سیاست های کلی 
اصل 44 در خصوص توسعه بخش تعاون و افزایش 
ســهم آن از تولید ناخالص داخلی تاکید ویژه ای 
شــده و یکی از مهمترین ابعاد تحقق آن تشکیل 

و توجه به تعاونی های توسعه و عمران شهرستانی 
بوده که با توجه به جایگاه خود می توانند در رشد 
و توســعه شهرســتان ها، هدایت منابع مردمی 
به بخش های تولیدی، بســتر ســازی برای ورود 
بخش های تعاونی بــه فعالیت هــای اقتصادی و 
انجام طرح هایی که به دلیل افزونه زا بودن امکان 
 واگذاری به بخــش خصوصی وجود نــدارد موثر 

واقع شوند.
وی افــزود: این شــرکت ها بــه موجــب قانون 
تشکیل تعاونی های توســعه و عمران شهرستانی 
مصــوب ســال 1۳۸۹ بر پایــه سیاســت های 
کلی اصل 44 بــا عضویت حداقل نیــم درصد از 
جمعیت شهرســتان تشــکیل و در حال توسعه 
 بــوده و نقــش مهمــی در توســعه بخش های 
تولیدی، توزیعی، ســرمایه گــذاری در طرح های 
توسعه ای شهرســتانی، احیاء بافت های فرسوده 
شهری و روستایی، مدیریت و سهامداری طرح های 
نیمه تمام دولتی با مشــارکت مردم داشــته و در 
نهایت می توانند در اعتماد ســازی ســاختاری، 
تبلیغات کارآمد، آموزش و فرهنگ سازی، توسل 
به مدیریت تاب آور، شــبکه ســازی، کارآفرینی 
اجتماعی مبتنی براحصاء و استفاده از ظرفیت های 
محلی، کاهش فقر و ایجاد اشتغال پایدار و توسعه و 

آبادانی اقتصاد نقش آفرینی کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سهم بخش اقتصاد تعاونی در تولید ناخالص داخلی افزایش یافت 

توانمندسازی تعاونی ها در برنامه هفتم 

برخورد با تخلف پرداخت سود ۳۰ درصدی بانک ها

ایران بهترین  مسیر برای کریدرو شدنتنها یک پنجم نیاز سالانه خانه ساخته می شود

معاون وزیر کشور خبر داد: احیای ۱۰ هزار واحد اقتصادی راکد 

پیش بینی فائو از تولید ۲۰ میلیون تن غله در ایران

باور دولت به بخش تعاون
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

اگر به دنبال بالابردن مشــارکت در حوزه های اقتصادی و اجتماعی و ایجاد اشتغال در کشور هستیم 
باید ظرفیت های مغفول مانده تعاون را شناسایی و فعال کنیم. دولت حمایت های خوبی از بخش تعاون 
داشته و اقدامات موثری در جهت توسعه و توانمندسازی تعاونی ها صورت گرفته است، منتها در مقام 

عمل انتظار می رود اقدامات اثرگذارتری را شاهد باشیم.
گرچه در ساختار اقتصادی کشور از تعاونی ها به عنوان یکی از بخش ها یاد شده و حتی در اصل 44 قانون 
اساسی نیز به آن اشاره شده اما در زمینه تحقق جایگاه واقعی این بخش در اقتصاد با یک مشکل بزرگ 
مواجهیم. نخستین مشکل، دولتی بودن اقتصاد کشور اســت. در پی وجود این رویکرد طی چند دهه 
گذشته سهم بخش تعاون در اقتصاد کشور افزایشی را آنگونه که باید نداشته است. در حال حاضر بالغ 

بر ۸۰ درصد از اقتصاد کشور در اختیار دولت است.
در برنامه هفتم به حمایت تعاونی ها در بخش های اقتصادی کشور اشاره ای نشده و علیرغم صحبت های 
خوبی که در حمایت از بخش تعاون شنیده می شود در اجرا عقب هستیم لذا لازم است دولت همچنان 
که حمایت خود را از بخش تعاون نشان داده بخش اجرایی تعاون را هم رصد کند تا برای پیشبرد کارها 

و ماموریت های تعاون، بخش اجرایی هم همراهی بیشتری با مردم داشته باشد.
بخش تعاون را دارای ظرفیت های بالقوه برای توسعه مشاغل است. اگر به دنبال بالابردن مشارکت در 
حوزه های اقتصادی و اجتماعی و ایجاد اشتغال در کشور هستیم باید ظرفیت های مغفول مانده تعاون 

را شناسایی و فعال کنیم.



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3057 چهارشنبه 6 تیر ماه1403
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

افزایش ۲ برابری ظرفیت اینترنت در هزار روز خدمت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در تشــریح عملکرد این وزارتخانه به افزایش ۲ 
برابری ظرفیت اینترنت کشور از ۵.۴ به ۱۰.۷ و افزایش نقاط حضور بین الملل شرکت 

زیرساخت که به ارتقا کیفیت و پایداری اینترنت منجر می شود اشاره کرد.
عیسی زارع پور طی سلسله گزارش هایی در شبکه اجتماعی ایرانی خود به شرح بخشی 
از عملکرد این وزارتخانه در »هزار روز خدمت« پرداخت و نوشــت: از دیگر اقدامات 
صورت گرفته برای توسعه و پایداری شبکه مادر ارتباطی کشور در هزار روز گذشته، 
ایجاد ۱۹ »نقطه حضور« جدید شرکت ارتباطات زیرساخت و ۸ مرکز پشتیبان آن 

در شهرهای مختلف است.
وی افزود: یکی از اقدامات مهم برای افزایش کیفیت شبکه، اصلاح مهندسی شبکه و 
تمرکززدایی ترافیک از تهران بود که با اقدامات صورت گرفته همچون توسعه ۵ برابری 
ظرفیت IXP های استانی و تشویق خدمات مهم ملی به توزیع ترافیک خود، شاهد 

افزایش ۳ تا ۴ برابری ترافیک این نقاط هستیم.
وزیر ارتباطات تأکید کرد: تنوع بخشی به مسیرهای ورودی اینترنت به کشور، افزایش ۲ 
برابری ظرفیت اینترنت کشور از ۵.۴به۱۰.۷ و افزایش نقاط حضور بین الملل شرکت 
زیرساخت از اقدامات مهم برای ارتقا کیفیت و پایداری اینترنت است که باعث شد 

برخلاف گذشته، قطعی لینک های بین الملل، شبکه را دچار مشکل نکند.
زارع پور با بیان اینکه بعد از سال ها در دولت سیزدهم دوره نوسازی و ارتقا زیرساخت 
برق مراکز حساس در شبکه مادر ارتباطی کشور نیز در دستور کار قرار گرفت، تصریح 
کرد: تأمین بیش از ۳۰ دستگاه ژنراتور پرظرفیت، دهها UPS و ۵ هزار بلوک باتری برای 

مقاوم سازی مراکز حساس در مقابل قطع برق از جمله این اقدامات است.

دانش بنیان ها در اولویت تخصیص ارز دولتی 
معاون حقوقی وزیر صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: اولویت در تخصیص ارز 

دولتی با واحدهای تولیدی است که محصولات دانش بنیان تولید می کنند.
محمد رضا سجادیان در حاشیه افتتاح واحد تولیدکننده پمپ میله ای مکشی )SRP( در 
محل شهرک شماره سه اهواز در گفت وگو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: یکی از دغدغه های 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان تامین ارز دولتی است که وزارت صمت اولویت تخصیص 
آن را برای واحدهای دانش بنیان در نظر گرفته است. وی گفت: وزیر صمت تخصیص ارز 
برای تولیدکنندگان را در اولویت برنامه کاری این وزارتخانه قرار داده است و طرح های 

دانش بنیان در اولویت تخصیص ارز هستند.
سجادیان ادامه داد: طرح صنعتی اریس اکسین که امروز مورد بهره برداری قرار گرفت با 
تکنولوژی روز دنیا و زیرساخت دانش بنیانی و بومی سازی صد درصد کشور ساخته شده 
است. معاون حقوقی وزیر صمت اظهار کرد: جای خوشحالی است که با کمک استانداری 

و مسئولان استان این طرح به سرانجام رسید.
وی ادامه داد: این طرح تولیدی در کنار ایجاد اشتغال برای استان در جلوگیری از خروج 
ارز و افزایش تولید نقت در خوزستان بسیار اثر گذار است. بر اساس این گزارش و به گفته 
رییس پارک علم و فناوری خوزستان در حال حاضر ۴۲۷ شرکت فناور در پارک علم و 

فناوری و ۱۵۰ شرکت دانش بنیان در خوزستان فعالیت دارند.
شرکت "ارُیس اوکسین" تولید کننده بزرگ پمپ میله ای مکشی )SRP( امروز با حضور 
محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری در اهواز بهره برداری شد ، مساحت آن پنج 
هزار و ۵۰۹ مترمربع است که برای ایجاد این واحد تولیدی هفت هزار و ۲۵۰ میلیارد 

ریال سرمایه گذاری شده و ۱۶۴ نفر به صورت مستقیم مشغول به کار خواهند شد.

رشد بازگشت نخبگان در دولت سیزدهم 
رییس بنیاد ملی نخبگان گفت: طی ۲ سال )در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( ، هزار 
و ۱۹۱ نفر از متخصصان و  نخبگان به کشور بازگشتند که به لحاظ تعداد سال، آمار 
خوبی است. روح الله دهقانی فیروزابادی در نشست خبری علمی و فناورانه هیات 
دولت که امروز در ساختمان کوثر برگزار شد، در پاسخ به سوال مهر مبنی بر اینکه 
در دولت سیزدهم چقدر بستر برای بازگشت نخبگان فراهم شد و آمار بازگشت 
نخبگان چقدر بوده است، گفت : یکی از سیاست های جدی علمی و فناوری در 
دولت سیزدهم آماده کردن فضا برای همکاری متخصصان ایرانی خارج از کشور و 

دانشجویان ایرانی خارج بوده است.
وی با اشاره به اینکه نگاه دولت این بوده که هر ایرانی در هر جای دنیا علاقه مند به 
کشور و جزیی از ایران است، گفت: در این مسیر ۳ کار عمده انجام شده که تشریح 
می کنم. رییس بنیاد ملی نخبگان اولین اقدام را تدوین و تصویب آیین نامه جامعی 
در حمایت از نخبگان برای اســتخدام و حمایت های تخصصی و بورس نخبگان 
عنوان کرد و گفت: مساله دوم این است که ما در معاونت سامانه ای به نام کانکت 
برای ارتباط با متخصصان ایرانی خارج از کشور داریم که در این دوره ارتقا یافت 
و ۴ برابر بودجه به آن تخصیص داده شد. از سوی دیگر پروژه های فناورانه ای در 
قالب جایگزینی خدمت سربازی برای نخبگان تعریف شد و معاونت علمی حمایت 
های تسهیلاتی را از نخبگان داشت. دهقانی در ادامه اعلام کرد که طی سال های 
۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ یعنی ۶ سال ۲ هزار و ۲۴۰ نفر از متخصصان و دانش آموختگان 
ایرانی خارج از کشور از ۲۰۰ دانشگاه برتر به ایران بازگشتند در حالی که طی ۲ 
سال )در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( ، هزار و ۱۹۱ نفر از متخصصان  و نخبگان به 
کشور بازگشتند که به لحاظ تعداد سال، آمار خوبی است. دهقانی با اشاره به جذب 
۱۷۰ نفر از نخبگان بازگشته به کشور به عنوان هیات علمی در دانشگاه ها گفت: 
همچنین قریب به ۲۵۰ عنوان پروژه برای همکاری برون مرزی با نخبگان خارج 

از کشور در قالب پروژه جایگزین سربازی تعریف شد.

انویدیا وارد خاورمیانه شد
انویدیا قــراردادی برای اســتفاده از فنــاوری هوش مصنوعی این شــرکت در 
دیتاســنترهای گروه مخابراتی قطــری اوریدو )Ooredoo( در پنج کشــور 

خاورمیانه منعقد کرده است.
به گزارش ایسنا، این توافق به منزله نخستین قرارداد بزرگ انویدیا در منطقه ای 
است که واشنگتن صادرات تراشه های آمریکایی پیشرفته را به آن محدود کرده 
تا مانع از آن شود که شرکتهای چینی از کشورهای خاورمیانه به عنوان در پشتی 

برای دسترسی به جدیدترین فناوری هوش مصنوعی استفاده کنند.
اوریدو در بیانیه ای اعلام کرد گروه مخابراتی اوریدو، نخستین شرکت در خاورمیانه 
خواهد بود که قادر می شــود به مشتریان دیتاســنترهای خود در قطر، الجزایر، 
تونس، عمان، کویت و مالدیو، دسترسی مســتقیم به هوش مصنوعی و فناوری 

پردازنده گرافیکی انویدیا را فراهم کند.
رونی واسیشتا، نائب رئیس ارشــد انویدیا اظهار کرد: فراهم کردن این فناوری به 
اوریدو اجازه می دهد به مشتریان برای استفاده از اپلیکیشنهای هوش مصنوعی 

مولد، بهتر کمک کند.
این شــرکتها ارزش این قرارداد را که در حاشــیه یک کنفرانس در کپنهاگ در 
۱۹ ژوئن امضا شــد، فاش نکردند. اوریدو همچنین نوع فنــاوری اوریدو که در 
دیتاسنترهای خود نصب خواهد کرد را فاش نکرد و اعلام کرد به موجود بودن و 
تقاضای مشتری بستگی خواهد داشت. آمریکا، صادرات برخی از فناوری انویدیا 
به خاورمیانه را اجازه می دهد اما صادرات پیشرفته ترین تراشه های این شرکت 

را محدود کرده است.
بر اساس گزارش رویترز، اوریدو، یک میلیارد دلار برای تقویت ظرفیت دیتاسنتر 
منطقه ای خود به میزان ۲۰ تا ۲۵ مگاوات اضافی علاوه بر ۴۰ مگاواتی که در حال 
حاضر دارد، سرمایه گذاری کرده و قصد دارد این رقم را تا پایان دهه جاری، سه 

برابر کند.

اخبار

طبــق آخریــن اظهــارات 
اظهــارات وزیــر ارتباطات، 
امــروز تعداد کاربــران فعال 
در ســکوهای داخلــی بیش 
از پنج تا ۱۰ برابر شــده است 
و ایــن توانایی را دارند کــه به ۱۰۰ میلیــون کاربر در 
پیام رســان های داخلی خدمات ارائه دهند. به گزارش 
ایسنا، امروزه عصر، عصر پلتفرم و نفوذ آنهاست که عمق 
راهبردی کشورها را مشخص می کند و بعضا از ظرفیت 

های این فضا برای حکمرانی غفلت شده است.
پلتفرم های بومی چند سالی اســت که تلاش کردند از 
فرصت پیش آمده در طی سالها و البته دولت سیزدهم 
اســتفاده کنند و قابلیت ها، کاربردپذیــری را افزایش 
دهد. بنابراین شــرکت های داخلی تواسته اند در قالب 
پیام رسان، شبکه اجتماعی و موارد دیگر جایگزین هایی 
ارائه دهند که به گفته مسئولان دست کمی از نمونه های 

خارجی ندارند.
 با مروری بر ســال های گذشــته می توان دریافت که 
رشد و توسعه پلتفرم های بومی و نوعی خروج از سلطه 
پلتفرم های خارجی همزمان با شــروع بــه کار دولت 

ســیزدهم به عنوان یکی از وعده های مهم مورد توجه 
قرار گرفت. اما شــاید یکی از مهم ترین اقداماتی که در 
پیشــرفت پلتفرم های بومی و افزایش تعداد کاربرانش 
تأثیر قابل توجهی داشــت آیین نامه حمایت از کسب و 
کارهای اینترنتی در پاییز سال ۱۴۰۱ دانست که در آن 
مشوق ها و امتیازهایی برای توسعه پلتفرم های بومی در 

نظر گرفته شد.
پس از این آیین نامه و اضافه  شــدن قابلیت هایی چون 
تماس تصویری و اینترکانکشــن، کاربران آنها افزایش 
یافت که نشــان از موفقیت پلتفرم های بومی می دهد. 
در این راســتا با توجه به اینکه دولت سیزدهم روزهای 
پایانی خود را می گذراند مســئولان از آخرین وضعیت 
و حمایت های انجام شده در این زمینه توضیحاتی ارائه 

کردند.
به طور مثال عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات - اخیرا اعلام کرد وزارت ارتباطات در این سالها 
تمام در کنار پلتفرم ها و ســکوهای داخلی بود و کاری 
که باید انجام دهند این است زیرساخت های پردازشی 
و ذخیره سازی را برای آنها فراهم کند. به گفته وی الان 
قریب به ۱۰۰۰ سرور را تأمین و در اختیار آنها قرار داده 
شده حتی  به سمتی حرکت کردند که مرکز داده دومی 

را برای آنها راه اندازی شود.
البته وی در تازه ترین اظهارات خــود به افزایش تعداد 

کاربران ســکوهای داخلی هم اشــاره کرد. زارع پور در 
جلسه علنی اخیر مجلس شــورای اسلامی تأکید کرد: 
امروز تعداد کاربران فعال در ســکوهای داخلی بیش از 
پنج تا ۱۰ برابر شده است؛ به عنوان مثال کاربران حاضر 
در یک پیام رســان به بیش از ۳۰ میلیون و ۵۰۰ هزار 
فعال رسیده و حضور مردم در این پلت فرم های داخلی 

۱۰ برابر شده است.
وزیر ارتباطات بر این باور اســت امروز سکوهای داخلی 

ما این توانایی را دارنــد که به ۱۰۰ میلیــون کاربر در 
پیام رسان های داخلی خدمات ارائه دهند اما قبلا آرزوی 
برخی از مسئولان بود که پیام رسان های داخلی بتوانند 

۲۰ میلیون کاربر داشته باشند.   
بنابراین با توجه اقدامات مهم و کاربردی که در طول سه 
سال گذشته برای پیشرفت این حوزه انجام شده است، 
کارشناسان و مســئولان بر توجه و تداوم این روند در 

دولت های آینده را امری مهم و ضروری می دانند.

کاربران فعال در سکوهای داخلی بیش از پنج تا ۱۰ برابر شد

رشد تعداد کاربران پیام رسان های داخلی
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات از ۵ برابر شــدن ظرفیت مراکز تبادل 
ترافیک کشــور خبر داد و گفت که ظرفیت این مراکز 
از ۶ بــه ۳۰ ترابیت برثانیه افزایش یافــت. به گزارش 
ایسنا، عیسی زارع پور در آیینی که امروز در شهرداری 
فردوسیه شهریار برگزار شد، پروژه فیبرنوری شهرهای 
شاهدشهر، فردوسیه، گلستان و چهاردانگه در استان 

تهران را افتتاح کرد.
وی در این جلسه با اشاره به مباحثی که در این روزها 
درباره زیرســاخت های ارتباطی در این دولت مطرح 
است،  اظهار کرد: شبکه های ارتباطی لایه های مختلفی 
دارد که در یک دهه گذشته قبل از این دولت وضعیت 

برخی از این لایه ها فاجعه بود.
وی با اشاره به  چهار لایه دسترســی، تجمیع )شبکه 
داخل شــهر و استان(، شــبکه مادرارتباطی  و »گیت 
وی« بین الملل به عنوان لایه های اصلی شبکه ارتباطی 
کشور، افزود: در این میان لایه دسترسی در حوزه ثابت 
و شــبکه تجمیع در تعداد زیادی از اســتانها وضعیت 
فاجعه باری  داشت و در حالی که در کشورهای دیگر ۱۰ 

تا ۱۵ سال قبل تر برای استفاده از تکنولوژی فیبرنوری 
اقدام کرده بودند، اما در کشور هیچ اقدامی در این حوزه 

نشده بود.
زارع پور با اشــاره به اینکه ارتباطات همراه به تنهایی  
نمی تواند نیــاز مردم را تامین کنــد، گفت: برای حل 
مشکلات این حوزه کار سختی را آغاز کردیم که نیاز به 
مرد میدان و همدلی ملی داشت. وی با اشاره به اینکه 
پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها هم اکنون در 
۶۰۰ شهر آغاز شده و ۲۰۰ شهر به اتمام رسیده، افزود: 
این پروژه از زمان آغاز دولت سیزدهم شروع شد تا یک 
یادگار ماندگار از این دولت و رئیس جمهوری شهید در 

حوزه ارتباطات باقی بماند.
وزیر ارتباطات به راه اندازی ۹ هزار ســایت نســل ۴ و 
۴.۵ و آغاز توسعه نسل پنجم و راه اندازی ۱۹۰۰ سایت 
نسل پنجم در دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت: در لایه 
تجمیع نیز مشکلات نیمی از استانها حل و نیمی دیگر 
نیز در حال حل است .او از ۵ برابر شدن ظرفیت مراکز 
تبادل ترافیک کشور خبر داد و افزود: ظرفیت این مراکز 

از ۶ بــه ۳۰ ترابیت برثانیه افزایش یافــت. زارع پور به 
افزایش ظرفیت شبکه انتقال و IP شبکه مادر ارتباطی 
کشور هم اشاره کرد و گفت : در این کمتر از سه سال به 
اندازه سی سال قبل از دولت سیزدهم به ظرفیت شبکه 

مادرارتباطی کشور افزوده شده است.
او حجم ترافیک داخل را ۵۰ درصد اعلام کرد و گفت: 
با حمایت از سکوهای بومی، ســهم ترافیک داخل از 
ترافیک مصرفی کاربران از یک چهــارم به ۵۰ درصد 
رســیده اســت  و مجموع ترافیک مصرفی داخلی و 
خارجی کاربران هم دو برابر شده است. وزیر ارتباطات با 
بیان اینکه با این حجم از خدمات، کم انصافی است که 
اینگونه برخورد شود، گفت: این بستر زیرساخت توسعه 
کشور است و در آینده نزدیک تمام مشاغل به این بستر 

منتقل می شوند.
وزیر ارتباطات اظهار امیدواری کرد با پیگیری و تلاش 
مدیران محلی تا پایان سال مشترکان فیبرنوری به ۴ تا 
۵ برابر امروز برسید. در این مراسم همچنین قراردادهای 
اجــرای پروژه فیبرنــوری منازل و کســب و کارهای 

شهرهای ملارد، قدس، ورامین، بومهن، رباط کریم و 
اسلامشهر توسط شهرداران این شهرها با اپراتورهای 
منتخب به امضا رســید. بر این اســاس،  در شهرهای 
مذکور، ظرف مدت ۸ ماه بــا نزدیک به ۱۲۰ کیلومتر 
حفاری و داکت گذاری توسط اپراتور ایرانسل، بیش از 

۱۰۳ هزار خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفتند.
وزیر ارتباطات با ســفر به بجنورد، پــروژه فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها در همه شــهرهای خراسان 
شمالی را افتتاح کرد و ۱۴۷ هزار خانوار شهری در ۲۵ 
شهر این استان به اینترنت با ســرعت هزارگیگابیتی 
دسترسی پیدا کردند. پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها در بیش از ۶۰۰ شهر کشور آغاز شده و در ۲۰۰ 
شهر به پایان رسیده اســت و بعد از ۱۰ هزار کیلومتر 
داکت گذاری و فیبرکشی، پوشش از ۸ میلیون خانوار 
فراتر رفته اســت. مطابق برنامه تا پایان امسال میزان 
پوشش فیبرنوری از طریق ۱۰ اپراتور ارتباطی دارای 
پروانه یکپارچه شبکه و خدمات به ۱۴ میلیون خانوار 

می رسد.

محققان آژانس فضایی اروپا با استفاده از گردوغبار شهاب 
سنگ ۴.۵میلیارد ساله آجری مشابه قطعه اسباب بازی 
لگو با چاپگر ۳ بعدی ساختند تا روشی نوین برای ساخت 

سازه روی ماه و مریخ را بررسی کنند.
محققان آژانس فضایی اروپــا)ESA( با الهام از آجرهای 
اسباب بازی لگو، پدها و ســرپناه هایی برای فضانوردان 
در برنامه آرتمیــس طراحی کرده انــد. محققان برای 
بررسی قابلیت اجرایی استفاده از این مواد فضایی جهت 
ساخت و ساز آجرهایی را با استفاده از غبار شهاب سنگ با 
چاپگر ۳ بعدی ساختند که شباهت زیادی به بلوک های 

اسباب بازی لگو دارد. هدف از انجام این فرایند آزمایش 
امکان اســتفاده از مواد مذکور برای ساخت سازه هایی 
کوچک است. محققان سازمان فضایی اروپا همراه ناسا 
فناوری های چاپ ۳ بعدی مختلفی را برای ارزیابی ساخت 
قطعات با استفاده از مواد روی ماه یا مریخ بررسی کردند. 
هرچند استریولیتوگرافی برای قطعات کوچک و فرمت 
های بزرگ ساختمان سازی با چاپگرهای ۳ بعدی به کار 
رفته اما تاکنون ساخت آجر آزمایش نشده بود. هرچند 

ساخت آجر با ترکیبی از غبار در ماتریکس پلیمری فرایند 
تازه ای نیست، اما پیش بینی می شود تست های پیش رو 
روی آجرها چشم انداز ارزشمندی از ثبات و ماندگاری آنها 
در شرایط فضایی سخت فراهم کند. هرچند سازه های 
واقعی روی ماه به تدریج با مواد موجود در محل ساخته 
می شود اما چالش اصلی آن اســت که آیا مواد فضایی را 
می توان برای ساخت سازه در فضا به کار برد یاخیر. ماده 
اولیه روی ماه رگولیت است که هرچند نمونه ای از آن روی 

زمین وجود دارد، اما بسیار محدود است و در مأموریت های 
آپولو به سیاره خاکی ارسال شده است. بنابراین محققان از 
شهاب سنگ ها که یک ماده فضایی مشابه هستند استفاده 
کردند. آنها شهاب سنگ را به گرد وغبار تبدیل و با مقدار 
اندکی پلی لاکتید و رگولیت ترکیب کردند تا آجرهای ۳ 
بعدی مشابه بلوک های لگو را چاپ کنند. شهاب سنگ 
استفاده شده در این فرایند حدود ۴.۵ میلیارد سال قدمت 
دارد و در سال ۲۰۰۰ میلادی در شمال غرب آفریقا کشف 
شده بود. این شهاب سنگ حاوی عناصر مختلفی از جمله 

دانه های فلزی و غیره است.

شرکت هواوی حدود ۹۰۰ میلون دستگاه فعال در چین 
دارد و به این ترتیب سلطه شرکت آمریکایی اپل بر بازار 
این کشور را به خطر می اندازد. ریچارد یو مدیر بخش 
کسب و کار مصرف کنندگان هواوی چند ماه قبل اعلام 
کرد حدود ۹۰۰ میلیون گجت هواوی با سیستم عامل 
هارمونی در چین فعال هســتند. فروش موبایل های 
پرچمدار هوای در ۵ماهه نخســت ۲۰۲۴ میلادی ۷۲ 
درصد رشد کرده است. این ارقام نشــان دهنده رشد 

فروش موبایل های هواوی از زمان عرضه »میت ۶۰پرو« 
هستند که تراشه ۷نانومتری در آن به کار رفته بود که 
مقامات آمریکایی تصور نمی کردند شرکت های چینی 
قادر به توسعه آن باشند از آن زمان کسب وکار هواوی 
رونق گرفت و همین امر به ۵ برابر شــدن سود شرکت 
چینی کمک کرد در نتیجه ســهم اپل و رقبای دیگر از 

بازار موبایل کشــور را تصاحب کند. هواوی قصد دارد 
جانشین این موبایل یعنی میت ۷۰ را نیز تا پایان سال 
جاری میلادی به بازار عرضه کند. احتمالا موبایل جدید 
با سیستم عامل Harmony OS Next فعال می شود 
که ارتباطات باقیمانده با اندروید را قطع می کند. به گفته 
یو هوآوی قصد دارد نسخه بتا این سیستم عامل را در 

ماه آگوست برای مصرف کنندگان عرضه کند. هواوی 
در سال های اخیر سیستم عامل هارمونی را به فراتر از 
موبایل ها برد و در محصولات مختلف از ساعت هوشمند 
تا تلویزیون به کار گرفت. این شرکت چینی حدود ۱۱ 
میلیون گجت پوشیدنی در سه ماهه نخست بارگیری 
کرد و به این ترتیب از سامســونگ جلو زد. همین امر 
کمک کرد سیستم عامل هارمونی در سه ماهه ژانویه-

مارس سهمiOSاپل از بازار چین را تصاحب کند.

سخنگوی دولت گفت: طرح تصویب منطقه بین المللی 
نوآوری ایران را در دستور کار داریم که در آن حمایت 

ویژه ای از دانش بنیان ها خواهد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، علی بهادری جهرمی در نشست 
خبری علمی و فناورانه هیأت دولت که امروز با حضور 
روح الله دهقانی فیروزآبــادی معاون علمی و فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و دکتر محمد 
اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی برگزار شد، اظهار 
کرد: توسعه علمی در کشــور یکی از محورهای کلان 
در سیاست های علم و فناوری شــهید رئیسی بود. در 
بسیاری از اوقات در دانشــگاه ها و پژوهشگاه ها علم و 

فناوری به محصولات فناورانه منتج نمی شد که شهید 
رئیسی نسبت به تبدیل علم به محصول قابل استفاده 

تاکید داشتند.
سخنگوی دولت ضمن اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲ 
نزدیک بــه ۱۲ آئین نامــه موضوعی برای توســعه 
دانش بنیان در حوزه های صنعت، معدن، کشاورزی و... 
تصویب شد، افزود: یک محور دیگر در دولت سیزدهم 
که مورد تاکید شهید رئیسی بود، نگاه به فناوری های 
آینده و نوظهور بود و احکامی در برنامه هفتم توســعه 

برای فناوری هــای نوظهــور مثل کوانتــوم، هوش 
مصنوعی، میکروالکترونیک در نظر گرفته شده است.

بهــادری جهرمی حوزه هــوش مصنوعــی را یکی از 
اولویت های راهبردی دولت سیزدهم برشمرد و گفت: 
در همین راستا شورای ملی هوش مصنوعی تشکیل و 
کلیات سند در شورای عالی انقلاب فرهنگی ایجاد شد.

وی با اشاره به اینکه بعد از تصویب قانون جهش تولید 
دانش بنیــان بلافاصله تصویب تک تــک آئین نامه ها 
در دســتور کار قرار گرفت، تصریح کرد: ۱۵ آئین نامه 

و دستورالعمل در ســال اول اجرای قانون به تصویب 
رسید و جلســات متعدد تشکیل شــد و شورای عالی 
فناوری دانش بنیان ها در طی دو ســال ۳ جلســه با 
 رئیس جمهور تشکیل داد و ۳۵ جلسه نیز کارگروه ها

 برگزار شد.
سخنگوی دولت گفت: دو آئین نامه بورسیه تخصصی 
و تســهیل در جذب دانشــجویان خارجــی امروز در 
دستور کار هیأت قرار گرفت و همچنین طرح تصویب 
منطقــه بین المللی نــوآوری ایران را در دســتور کار 
 داریم کــه در آن حمایــت ویــژه ای از دانش بنیان ها

 خواهد شد.

تهران- ایرنا- مدیرکل دفتر سیاســتگذاری و برنامه ریزی 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم مسئولیت پذیری اجتماعی 

را پیش شرط ورود به عرصه نوآوری اجتماعی دانست.
به گزارش ایرنا از وزارت علوم، محمدمهدی ذوالفقارزاده در 
مراسم اختتامیه اولین رویداد ملی نوآوری اجتماعی راه نو 
اظهار داشت: نوآوری اجتماعی و فرهنگی و فرهنگ نوآوری 
یکی از اولویت های پنج گانه مورد تأکید وزارت علوم است و در 
این راستا برنامه هایی؛ از جمله برگزاری رویداد راه نو طراحی 
و برای حمایت از اجرای آن به ستاد مبارزه با مواد مخدر ارائه 

شد. وی رویکرد این رویداد را بهره گیری از ظرفیت ذینفعان 
و اســتفاده از ایده های نوآورانه آنان در راســتای کمک به 
حل مسأله اعتیاد دانست و افزود: به میدان آمدن ذینفعان 
می تواند نقش و کارکرد به مراتب بالاتری در حل مســأله 

داشته باشد.
ذوالفقــارزاده بــا تأکید بر ضــرورت تحقق مســئولیت 
اجتماعــی دانشــگاه در قبــال موضوعات مهــم جامعه 

اظهار داشــت: آنچه در نــوآوری اجتماعی مهم اســت، 
ادارک مسئولیت پذیری اجتماعی اســت. به عبارت دیگر 
 مسئولیت پذیری اجتماعی پیش شرط ورود به عرصه نوآوری

 اجتماعی است.
وی با اشاره به سالروز شهادت شهید دکتر مصطفی چمران 
و ضمن گرامی داشت یاد و خاطره این شهید بزرگوار، شهید 
چمران را مصداق بارز مسئولیت پذیری اجتماعی دانست که 

علی رغم جایگاه علمی رفیع خود در هر عرصه ای که شرایط 
جامعه ایجاب می کرد، به عنوان شخصیتی مؤثر در صحنه 

حاضر می شد.
مدیرکل دفتر سیاســتگذاری و برنامه ریــزی فرهنگی و 
اجتماعی وزارت در ادامه از تدوین آیین نامه اعطای نشــان 
مســئولیت اجتماعی خبر داد و افزود: نشــان مسئولیت 
اجتماعی دانشــگاه با رویکرد وزن بخشیدن به کنش های 
مسئولانه دانشگاه ها و دانشگاهیان در ارتباط با نظام مسائل 

جامعه طراحی شده است.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

افزایش ۵ برابری ظرفیت مراکز تبادل ترافیک ارتباطی 

شهاب سنگ ۴ میلیارد ساله به آجر تبدیل شد

رقابت هواوی و اپل در چین بالا گرفت

ایجاد »منطقه بین المللی نوآوری ایران« در دستور کار 

مسئولیت پذیری، پیش شرط ورود به عرصه نوآوری اجتماعی است
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، عنوان 
كرد: ســازمان آب و فاضلاب تهران در واكنش به درخواست اين 

اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد به دليل اينكه جزو 
مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد تعرفه مصرف مجاز را 
افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 ميليون ريال بپردازيد.  
وي ادامه داد: سوال اينجاســت كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كسب مي كنند كه چنين مبالغي را بايد 
بپردازند؟  با اين شــرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي 
ندارد. ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بسياري از واحدهاي صنفي 
خشكشــويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشــت: با اين شــرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 

 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مســاعدت مســئولان براي حل 
مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي در 
تشــريح مشــكلات اين صنــف عنــوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرســوده بودن 
بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هــاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شــغل

 اعضا شده است.  وي ادامه داد: شايد كم تر كسي باوركند كه حتي 
قيمت ارز هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است 
و قيمت جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده 
است. پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شست و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و ايــن محصول از طريــق واردات 
صورت مي گيرد.  اميرآبادي گفت: اميد داريم تا حداقل با بازنگري 
در تعرفه هاي آب، برق و گاز، بخشي از مشكلات خشكشويي ها 
 برطرف شود و بايد توجه داشت كه اين حرفه، نياز ضروري عموم 

مردم است. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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گردشگری

محلات يكــي از خــوش آب و هواترين 
شهرســتان هاي كشــور ايران به شمار 
مي آيد. جايي كه سرشار از گل است و به 
»هلند ايران« شــهرت دارد. شهرستان 
محــلات يكــي از شهرســتان هاي 
زيباي اســتان مركزي اســت و از يك بخش به نام بخش مركزي 
و دو دهستان تشكيل شــده است. مركز آن شــهر محلات است. 
فعاليت عمده شهرستان محلات پرورش گل هاي تزئيني، پرورش 
آبزيان زينتي و معادن سنگ و سنگ بري است. محلات در روزگار 
هخامنشيان بخش كوچكي از ايالت ماد به شــمار مي رفته است، 
اين منطقــه در دوران اشــكانيان جزئي از ايالت والي نشــين ماد 
بزرگ محسوب مي شد، در زمان ســلوكيان اين ناحيه، مخصوصا 
 قســمت شــمالي آن يعني دهســتان خورهه مورد توجه حكام 

يوناني بوده است. 

  شهر گل و گياه يا هلند ايران 
محلات، شــهري اســت آراميده در آغوش گل هاي زرد ميخك و 
شقايق هاي سرخ وحشــي كه به دليل شهرتش در پرورش گياهان 
زينتي، به »هلند ايران« معروف شده اســت. اين شهر به دليل قرار 
گرفتن در دامنه كوهستان، وجود باغ ها، مزارع پرورش  گياهان زينتي 
و همچنين دور بودن از مراكز و كارخانه هاي آلاينده هوا، از ســوي 
گردشگران خارجي به »بهشت افســانه اي« نيز شهرت پيدا كرده 
است. پرورش گل در محلات، از پيشــينه ديرينه اي برخوردار بوده 
و با تاريخچه گلكاري در ايران گره خورده اســت. تاريخچه گلكاري 
در ايران به 85 سال پيش باز مي گردد. نخستين بار فردي مسيحي 
از اهالي تهران به نــام »پرتيوار« كه گلــكاران محلات معتقدند از 
هلندي هاي مقيم پايتخت بوده است، به اتفاق چند نفر از هموطنانش، 
در باغ خود در تهران با وارد كردن بذر گل از هلند اقدام به پرورش گل 
كرد. سركارگر استخدام شده از ســوي »پرتيوار« از اهالي محلات 

به نام »يحيي خان« بود كه سال ها براي كار به تهران رفته و پس از 
بازگشت به ديار خود، كشت گل ها را  در محلات به شكلي حرفه اي 
رواج داد، تا آنجا كه درحال حاضر نيز محلات به عنوان يكي از مراكز 
توليد انواع گل هاي زينتي در آسيا، از جايگاه ويژه اي برخوردار است. 
به عنوان نمونه، جايزه برتر نمايشگاه بين المللي »اوزاكاي« ژاپن كه 
چندسال پيش برگزار شد، به پرورش دهندگان گل »گلايل« محلات 

تعلق گرفت. 

  جاذبه هاي گردشگري شهرستان محلات
بناي باستاني خورهه: بناي باستاني خورهه در شمال شرق شهرستان 
محلات و در مجاورت روســتاي خورهه واقع شــده است و تا شهر 
محلات 48 كيلومتر فاصله دارد. حفاري هاي باستان شناســي در 

خورهه در تابستان 1955 ميلادي به عمل آمد. 
آتشكده آتشكوه )نيم ور(: بناي آتشكده آتشكوه در 5 كيلومتري 

جاده نيم ور به دليجان و در مجاورت روستاي آتشكوه قرار گرفته 
و با شهر محلات حدود 13 كيلومتر فاصله دارد. تاريخ آن را مربوط 

به زمان ساسانيان دانسته اند.  
چشمه آب گرم محلات: در فاصله 15 كيلومتري شمال شرق محلات 
در ارتفاعات بلند منطقه، چشمه آب گرم محلات جوشان است كه از 
معروفيت خاصي بر خوردار است. در ميان ديدني هاي استان مركزي 
چشمه آب گرم محلات از شــهرتي ديرينه برخوردار است و سالانه 
گردشگران زيادي را به ويژه در ايام تعطيل و نوروز باستاني رهسپار 
اين شهر مي كند. چشمه آب گرم جوشان محلات با خاصيت درماني 
و تفريحي محور اصلي گردشگري در اين شهرستان و استان است كه 
مي تواند حلقه اتصال چرخه گردشگري، جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
و مذهبي اين شهرستان باشد. تركيبات آب اين چشمه شامل سولفات 
كلسيك و از دسته آب هاي هيپرترمال است و در درمان بيماري هاي 
نقرس و بيماري هاي كبدي، صفراوي، كليوي و دستگاه گوارش موثر 

است. طرح توسعه آب گرم محلات به تصويب رسيده است و قرار است 
تله كابين، چشمه و پارك سرچشمه، احداث راهرو براي استفاده بهتر 
از اين آب در فصل سرما، غارها و نواحي ييلاقي ساخته شوند كه در 
صورت تحقق مي تواند قطب توانمندي در زمينه گردشگري در استان 

سامان دهي شود. 
چنار قديمي: چنار 115۰ ساله شــهر محلات واقع در ميدان چنار 
شهر محلات يكي از قديمي ترين چنارهاي ايران است و قدمتي چند 

صد ساله دارد. 

  هزينه تورهاي تفريحي به محلات
تور محلات شــامل بازديد از مزرعه پرورش كاكتوس، سرچشمه 
محلات، آب گرم، معبد خورهه )باقيمانده ســتون هاي بناي دوران 
اشكاني(، غار زيباي چال نخجير مي شود و براي سفر يك روزه به اين 

شهرستان زيبا بايد 4۰ هزار تومان هزينه كرد. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريشهرستانمحلاتگزارشميدهد

اقتصاد گردشگري در هلند ايـران 

نقديبروضعيتگردشگريدرايران

به كجا چنين شتابان؟
چندي اســت مديران رده بالاي سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنايع 
دستي كشور در ســخنان خود پياپي از 
گردشگري مي گويند. از ســويي ديگر، 
بيشتر مديران و مسئولان فرهنگي مانند، 
استانداران، شهرداران و غيره، همگي نيز با گفتارهايي دلنشين و زيبا به 
اين جُستار مي پردازند. اينكه مسئولان ما به تازگي به ارزش و اهميت 
اين پيشه بســيار مهم و درآمدزا براي مردم، پي برده اند جاي بسي 
خشنودي است، ولي آيا به راستي براي رسيدن به چنين جايگاهي و 
در كل گسترش )توسعه( پيشه گردشگري تنها سر دادن شعار كافی 
است؟ براي رسيدن به جايگاه مناسب در گردشگري چه راه هايي را 
بايد پيمود  و چه كارهايي نياز است انجام شود تا به اين جايگاه رسيد؟ 

  برای توسعه صنعت گردشگری چه بايد کرد؟
ايران  با داشتن 17 يادمان تاريخي ،فرهنگي ثبت شده در سازمان 
يونسكو از آن دسته كشورهايي است كه توجه گردشگران جهاني را 
به خود جلب كرده است. از سوی ديگر، ايران با داشتن طبيعتی زيبا، 
فراواني جنگل ها، كوه ها، رودهــا و تالاب ها و همچنين آثار تاريخي 
گران بها و ارزشمند ملي، همه گونه هاي گردشگري )تاريخي، ادبي، 
هنري، دريايي، طبيعت گردي و...( را درخود داراست و به گفته اي با 
همه سليقه ها جور است. اما با همه اين داشته ها ما هنوز نتوانسته ايم 
بهره مناسب و درستي از آن ببريم و به درآمد برسيم و تن رنجور و بيمار 
پيشه گردشگري را جاني تازه ببخشيم و از اين طريق كشور را از ركود 

اقتصادي نجات دهيم. 
نكته درخُور نگرش و مهم اين است كه، با وجود اين همه آثار تاريخي 
و بي همتا، هنوز هيچ كدام از آنها به جاذبه تبديل نشده اند حتی آثار 
جهاني ما! هرچند تا اندازه كمي مي توان به پارســه يا همان تخت 
جمشيد و نقش جهان اشاره كرد و اميدوار بود، ولي حقيقت آن است 
كه ما نتوانسته ايم از اين همه ارزش، شكوه، بزرگي و تمدن ديرينه 
بهره اي ببريم و گواه اين سخنان هم وضعيت موجود درگردشگري و 
آمار ورودي به كشور است. هر چند تا هنگامي كه گردشگري درون 
كشور راه نيفتاده و گسترش پيدا نكند پرداختن به برون از مرزها كاري 
بيهوده است. زيرا تا همه مردم و مديران با فرهنگ، تاريخ و هويت و 
شناسنامه خود آشنا نشوند،گامي به جلو برداشته نخواهد شد. از ديگر 
سو، نكته مهم در اين پيشه، رفتار و نوع برخوردهاست كه از آن با نام 
رفتار گردشگري ياد مي كنند و ما تا جايگاه اصلي حتی در اين مورد 

هم بسيار فاصله داريم. 
چندي پيش با يكي از دوستان همكار كه در پيشه گردشگري در كشور 
بسيار فعال است درباره گردشگري گفت وگو مي كرديم، او چنين آغاز 
كرد: چند تن فرانســوي را براي بازديد به پاسارگاد كه بي همتاترين و 
ارزشــمندترين مجموعه جهاني نزد ايرانيان است و به گفته اي دردانه 
آثار باستاني ما به شمار مي آيد، برده بودم. آنها به هنگام ورود و پس از 
ديدن آرامگاه كورش بزرگ، با شگفتي افروخته و ناراحت شدند و حاضر 
به بازديد از ديگر بخش ها نشدند و در پاسخ دوستمان چنين گفته بودند، 
مشتي سنگ و كاخ ويران در بيابان برهوت را نشان ما مي دهيد چه ارزشي 
دارد كه براي ديدن آن، ما را به اين جا آورده ايد؟ دوســت من برايشان 
توضيح داده بود و از شكوه و بزرگي اين مجموعه گفته بود، ولي آنها در 

پاسخ چنين بيان كرده بودند كه اگر اين همه چيزهايي كه مي گوييد 
درست اســت، پس چرا هيچ اقدامي براي آنها انجام نداده ايد؟ جاده اي 
مناسب براي آن طراحي نكرده ايد؟ و به حال خود رها شده اند... به هر روي 
آنها قانع نشده و درخواست برگشت به شيراز را داده بودند زيرا از نكات 
بسيار مهم در گردشگري براي يك مكان تاريخي، ساخت مجموعه هاي 
 ســرگرم كننده، آموزشــي، تفريحي و نشــان دادن نماهنگ و فيلم 
مرتبط با آن مــكان، پخش كتابچه و بروشــور،پديداري رســتوران، 
فروشــگاه هاي خوراكي و همه آنچه نياز يك گردشــگر خواهد بود، 
اســت.اما مهم ترين نكته در پيشه گردشــگري، زيرساخت هاي يك 
مجموعه است. از ساخت جاده درست و درخور تا ساخت هتل. برگزاري 
جشــنواره ها، همايش ها در همان مجموعه در همه ماه هاي ســال و 

 شناساندن آن به گردشگران و بسياري از موارد ديگر كه در اين جستار
 نمي گنجد. 

  مکان های گردشگری را به جاذبه توريستی تبديل کنيم
در شهري مانند شيراز دو شــاعر بلند آوازه و نامي و جهاني مانند، 
حافظ و ســعدي، باغ جهاني و زيباي ارِم، مجموعــه زنديه )ارگ 
كريم خاني، موزه پارس، بازار وكيل، مسجد و گرمابه وكيل( با شمار 
فراواني خانه هــاي تاريخي و بي همتا داريم اما هنوز نتوانســته ايم 
آنها را به جاذبه تبديل كنيم و هيچ گونه گيرايي براي گردشــگران 
ندارد و به گفته اي بي روح و خســته و ناتوان است! اما همان مولوي 
بلخي ما كه امروزه در تركيه اســت و همه ميهن پرســتان نگران و 

ناراحت براي از دســت دادن و به يغما بردنش به نام كشــور تركيه 
هســتند )كه اين نگراني بجا و درســت هم است( ســالانه شمار 
فراواني گردشگر را به ســوي خود جذب كرده، زيرا در سراسر سال، 
جشنواره ها، همايش ها، فســتيوال های گوناگوني در آن مجموعه 
درحال برگزاري اســت و شادابي و نشــاط را براي گردشگران رقم 
مي زند. حال آن كه ما براي حافظ و سعدي كه رگ غيرت ما و شناسه 
و هويت ما و از شــاعران بزرگ ايران به شمار مي آيند چه كرده ايم؟ 
تنها سالي يك روز را در سالنماي رســمي كشور به آنان اختصاص 
 داده ايم  و تازه براي آن روز هــم هيچ برنامه درخوري نداريم! اگر در
 پاســخ بگوييد كه امســال و همين چندي پيش براي روزحافظ، 
ايــن مجموعه بســيار شــلوغ بــود، بايد گفتــه شــود بيش از 

هشــتاد درصد مــردم خود شــيرازي ها بودنــد، باقي افــراد هم 
بيشترشان  ميهمان شــيرازي ها بوده كه آنها گردشــگر به شمار 
نمي آيند. از ســوي ديگر، لازم اســت به اين نكته اشــاره شود كه 
 شــلوغي اين مجموعه در اين روز بيشــتر به دليــل رايگان بودن

 آن اســت! به هــر روي تــا هنگامي كه پرُســمان گردشــگري 
به دغدغه اصلي و واقعي همه مســئولان تبديل نشــده و براي آن 
 برنامه ريزي مناســب انجام نشــود و مهم تر از همه هزينه نشــود 
هيچ كاري از پيش نخواهيم برد و روز به روز نيز بر دشواري هاي موجود 
افزوده خواهد شد به ويژه كه به تازگي تب سفرهاي درون كشوري و 
برون مرزي شتاب بيشتري گرفته و بدون ترديد در آينده با اين روند 

با دشواري روبه رو خواهيم شد. 
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استان ها

با حضور رئیس ســازمان 
اوقــاف مدیــرکل اوقاف 
و امــور خیریــه اســتان 
گفــت:  مازنــدران 
باحضور رئیس ســازمان 
اوقاف و امــور خیریه کشــور از 5 ســند مالکیت 
 موقوفات مازندران با مســاحت هــزار 190 هکتار 

رونمایی شد. 
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل اوقاف و امور 
خیریه اســتان مازندران، حجت الاســام ابراهیم 
حیدری جناســمی بــا اشــاره به حضــور رئیس 
ســازمان اوقاف و امور خیریه در مازندران، اظهار 
کرد: حجت الاسام والمســلمین خاموشی در این 
ســفر با نماینده ولی فقیه در مازندران و استاندار 
مازندران دیدار و گفت وگو و در جلسه شورای اداری 

استانداری مازندران شرکت کرد
وی  افــزود: باحضور رئیس ســازمان اوقاف و امور 
خیریه کشور، معاون اوقافی، حقوقی و ثبتی سازمان 
و باحضور مدیرکل ثبت اسناد و اماک مازندران، از 

5 سند مالکیت موقوفات مازندران رونمایی شد. 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران مســاحت 
این 5 موقوفــه را هــزار 190 هکتــار اعام کرد 

که ســند مالکیت آن صادر شده اســت.  حیدری 
خاطرنشــان کرد: طی ســال جاری 300 ســند 
مالکیــت موقوفات بــا همــکاری اداره کل ثبت 
اســناد و اماک مازندران اخذ شــد کــه اقدامی 
 مثبت در جهــت تثبیــت مالکیــت موقوفات به

 شمار می رود.

درمان ســرطان به روش الکتروکموتراپی با 
کمک وقف

رئیس ســازمان اوقــاف و امــور خیریــه گفت: 
سازمان اوقاف در حوزه درمان ســرطان به روش 
الکتروکموتراپی پیش رفته اســت که با این روش 
می توان با مختصــات الکتریکی به غدد حمله کرد 
و آن ها را از بین برد که به زودی از این دستگاه که 
توسط دانشمندان ایرانی ســاخته شده، رونمایی 

خواهد شد.
حجت الاسام والمســلمین سید مهدی خاموشی 
رئیس ســازمان اوقاف و امور خیریه نیز در دیدار با 
نماینده ولی فقیه در مازندران با اشاره به اینکه وقف 
بیت المال، پول دولت و اموال عمومی نیست بلکه 
مالی بود که شخص آن را حبس کرده و تولیت پیدا 
کرده است، گفت: کار سازمان اوقاف و امور خیریه 
همان کار متولیان اســت که باید شان موقوفات را 

حفظ کند.

خاموشی گفت: طی دو ســال اخیر دو و نیم برابر 
عمر وقف در ایران سند تک برگ گرفته شده است.

رییس ســازمان اوقاف و امور خیریه این وعده را به 
مردم داد تا پایان سال جاری موقوفات و رقبات  آن ها 

به کاداستر و سند تک برگ تبدیل شود.
وی با اشاره به اینکه طی چند سال اخیر ده ها هزار 
پرونده وقفی وجود داشت که اکنون در حال کاهش 
است، خاطرنشــان کرد: حفظ العین اعم از اسناد، 
رفع دعاوی و تثبیــت جغرافیای ملــک از جمله 

فعالیت های اوقاف است.
خاموشی با اشــاره به مولدسازی موقوفات با حفظ 
نیت واقف، گفت: در راســتای مولدسازی از هیچ 
بودجه دولتی و وام بانکی استفاده نشد بلکه با پول 

خود وقف، مولدسازی انجام شده است.
رییس سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: بیشتر کار 
سازمان اوقاف در حوزه زنجیره های زراعی، تولید 
پروتئین، امنیت غذایی، تولید چــوب و نیازهای 

اصلی کشور فعالیت دارد.
وی با بیان این دو کمیسیون اماک و بهره وری در 
سازمان اوقاف وجود دارد، یادآور شد: سازمان اوقاف 
در حوزه درمان سرطان به روش الکتروکموتراپی 
پیش رفته است که با این روش می توان با مختصات 
الکتریکی به غدد حمله کرد و آن ها را از بین برد که 
به زودی از این دستگاه که توسط دانشمندان ایرانی 

ساخته شده رونمایی خواهد شد. خاموشی افزود: 
سازمان اوقاف موسسه ای به نام تپش در مجموعه 
تجهیزات پزشــکی دارد که تمام تولیدات آن ابزار 
جراحی است که صرفه جویی ارزی برای کشور دارد.

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه تصریح کرد: این 
سازمان در کارهای ویژه ای در حوزه الکترونیک و 

صنایع نفتی، دریایی، انرژی خورشــیدی با هدف 
110 مگابایت طی دو ســال، تجهیزات پزشــکی، 

پرتودهی انجام داده است.
وی با اشــاره به تشــکیل مرکز دانش  بنیان گفت: 
صندوق پژوهش و نوآوری در حال فعالیت است که 
در نظر داریم سرمایه آن را به هزار میلیارد برسانیم.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران مطرح کرد:

رونمایی از اسناد مالکیت موقوفات مازندران

سرپرست آموزش فنی و حرفه ای ایلام؛
سه شهرستان ایلام فاقد مرکز 

آموزش فنی و حرفه ای هستند
ایام- سرپرست آموزش فنی و حرفه ای ایام 
گفت: هم اکنون سه شهرستان چوار، بدره و 
هلیان به دلیل تازه تاسیس شدن فاقد مرکز 
آموزش فنی و حرفه ای هســتند و این مهم 

نیازمند توجه ویژه است.
حمیدرضا رئیســی در دیدار با سرپرســت 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان اظهار 
داشت:  داشــتن مهارت برای اشتغال پایدار 

اولویت کشور در سال جاری است.
وی افزود: ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 
در این راستا مهارت آموزی را در رأس برنامه 
های خود قرار داده و در این زمینه موفق عمل 

کرده است.
سرپرست آموزش فنی و حرفه ای ایام ادامه 
داد: هم اکنون سه شهرســتان چوار، بدره و 
هلیان به دلیل تازه تاسیس شدن فاقد مرکز 
آموزش فنی و حرفه ای هســتند و این مهم 

نیازمند توجه ویژه است.
رئیســی اضافه کرد: در حال حاضــر مراکز 
آموزش فنی و حرفه ای این شهرستان ها در 
ساختمان های فرسوده ادارات مستقر هستند.

وی عنــوان کــرد: در بحث رعایــت عدالت 
اجتماعــی باید عدالــت رعایت و این ســه 

شهرستان صاحب مرکز ثابت شوند.
سرپرســت آموزش فنی و حرفــه ای ایام 
بیان داشت: همچنین مراکز شهرستان های 
ملکشاهی و سرابله دو پروژه نیمه تمام دیگر 
با پیشرفت مناســبی در حال تکمیل شدن 

هستند.
وی در پایان گفت: آمــوزش فنی و حرفه ای 
استان در 1۷ رشته سالانه به ۲5 هزار نفر دوره 
آموزشی ارائه می کند که با توجه به جمعیت 
جوانان مهــارت آموزی جهت اشــتغالزایی 

اولویت این آموزش ها است.

مدیرکل کمیته امداد ایلام: 
جایگاه نخست کمیته امداد در زمینه 

ساخت مسکن و اشتغال در ایلام

مدیــرکل کمیتــه امــداد ایــام از جایگاه 
ســاخت  زمینــه  در  برتــر  و  نخســت 
 مســکن، اشــتغال و پرداخــت ودیعــه 

خبر داد.
 ایام- ناصــر مــرادی پویانی در دیــدار با 
سرپرست ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان ایام اظهــار کــرد: امداد اســتان 
ایــام ســال گذشــته در زمینه ســاخت 
مســکن برای محرومین خصوصــاً مناطق 
روســتایی با ســاخت بیــش از ۴00 واحد 
 مســکونی توانســت رتبه نخســت کشور را 

به دست آورد.
وی افزود: هم اکنون در روستاهای این استان 
مددجوی فاقد مســکن دو نفره به بالا وجود 

نداشته مگر اینکه فاقد زمین باشند.
مدیرکل کمیته امداد ایام ادامه داد: همچنین 
این دستگاه در سال گذشته با پرداخت حدود 
۲0 میلیارد تومان ودیعه مسکن به مددجویان 
مستأجر استان توانست رتبه ی نخست کشور 
را کسب کند و امســال نیز اعتباری بیش از 
 ســال گذشــته در این زمینه در نظر گرفته 

شده است.
مرادی پویانی با اشــاره به برنامــه های این 
نهاد در زمینه اشــتغال افزود: ســال گذشته 
بــرای بیــش از 5 هــزار و ۲00 مددجــو 
شــغل ایجاد کردیــم و ۶00 میلیــارد ریال 
 تســهیات ارزان قیمت به ایــن خانواده ها 

پرداخت کردیم.
سرپرست ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
ایام نیز در این دیدار گفــت: کمیته امداد از 
دستگاههای خدمت رســان با تنوع خدمت 
است که توانسته نیازهای گوناگون مددجویان 

را پوشش دهد.
سید منصور حسینی افزود: در ساخت مسکن 
در روستاهای استان باید متناسب با زندگی 
روستایی فضاها و محیط های جانبی در نظر 

گرفته شود.

خبر

مهران عاشــوری: جلســه جایگاه داران در راستای هماهنگی 
و ارتقای کیفیت خدمت رســانی در ســالن آمفی تئاتر منطقه 

شاهرود برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه شاهرود، دیدار و نشست صمیمانه مدیر و معاونین منطقه 
با مسئولان مجاری عرضه سوخت استان امروز چهارشنبه برگزار 

گردید.
حســین عبدلی، مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه شاهرود ضمن قدردانی از تاش و همکاری صمیمانه و 
دوسویه مالکان و شرکت های زنجیره ای مجاری عرضه سوخت، 
موزعین گاز مایع و جایگاه های ال پی جی و سی ان جی و کسب 

رضایتمندی مصرف کنندگان و اربــاب رجوعان در بازدیدهای 
میدانی در جایگاههای ســوخت گفت: در راستای جلوگیری از 
هر گونه کمبود در جایگاههای عرضه سوخت، تیم های نظارتی 
شرکت به طور مســتمر در حال کنترل مجاری عرضه سوخت 
می باشد و تاکید بر رعایت کلیه اســتانداردهای کمی و کیفی، 
دستورالعمل های منشوری ســتاد، رعایت نکات ایمنی، نظم و 
آراستگی و تکریم ارباب رجوع همراه با راهنمایی و توجیح دقیق 
و کامل استفاده از کارت سوخت شــخصی خودروی خود برای 
سوختگیری در جایگاههای ســوخت  همواره رصد و در دستور 

کار شرکت قرار دارد.
وی افزود: شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، مسئولان و 

کارکنان شــاغل در جایگاههای عرضه سوخت را همکار واقعی 
و کمک رسان خود می داند و ارائه خدمات مطلوب و تسریع در 
خدمت رسانی به هموطنان نیازمند همکاری و حمایت تاثیر گذار 
همدیگر می باشیم و با پیگیری های متعدد و کمک جایگاهداران 
توانستیم شرایط سوخت رســانی و خدمت به مردم را در مدار 

مردم داری و  در حد مطلوبی تسهیل نمائیم.
در پایان جلسه، مالکین جایگاههای سوخت، پیشنهادات خود را 
بیان داشته و پاسخ های لازم جهت بهبود و رفع موارد مطرح شده 
توسط مدیر، معاونین و همکاران منطقه داده شد و با اهدای لوح 
تقدیر از   جایگاهداران برتر منطقه که عملکرد مطلوبتر و بهتری 

ارائه نمودند، تجلیل و تکریم بعمل آمد.

سید محسن موسوی: طی احکام جداگانه ای، سرپرست معاونت 
طرح و توســعه، سرپرست گروه بازرســی و مدیریت عملکرد، 
فرمانده پایگاه بسیج و مشاور مدیرعامل در امور ایثارگران شرکت 

آب منطقه ای مرکزی معرفی شدند.
به گزارش روابط عمومی آب منطقه ای مرکزی، در آئین معارفه 
ای که به همین منظور در این شــرکت برپا شده بود، به ترتیب 
همکارانمان مهندس محمد علی تاج آبادی به عنوان سرپرست 
معاونت طرح و توســعه، دکتر فرزانه مرادی سرپرســت گروه 

بازرسی و مدیریت عملکرد، مهندس مسعود منصوری به عنوان 
فرمانده پایگاه بســیج و خانم معصومه طاهری به عنوان مشاور 

مدیرعامل در امور ایثارگران منصوب شدند.
مهندس حسین اسدی مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی 
در این مراسم گفت: تغییرات را به فال نیک بگیریم، چرا که لازمه 

پیشرفت سازمان و نیل به اهداف آن، تغییرات است.
مهندس اسدی ضمن ابراز خرســندی از وجود نیروهای توانا، 
متدین و باانگیزه در شرکت آب منطقه ای مرکزی خاطر نشان 

کرد: داشتن نیروها با انگیزه باعث بالا رفتن میزان تعلق سازمانی 
و در نهایت تعالی شرکت می شود و ما باید تاش کنیم بیش از 
پیش در این راه موفق باشیم تا بتوانیم مسائل و مشکات مردم را  

به نحو احسن مرتفع نماییم.
گفتنی است در این مراســم از همکارانمان آقای علی کارخانه 
رئیس گروه سابق بازرســی و مدیریت عملکرد و فرمانده سابق 
پایگاه بسیج شــرکت، و مهندس حســین اکبری مشاور سابق 

مدیرعامل در امور ایثارگران، با اهدای لوح تقدیر قدردانی شد.

 رئیس هیئت اندیشه ورز بسیج جامعه کشاورزی سپاه عاشورا 
در خصوص اهمیت بخش کشاورزی ونقش مشارکت مردم در 
توســعه آن گفت: در رابطه با اهمیت این بخش همین بس که 
امنیت غذائی یکی از وجوه امنیت ملی است و اهمیت وکارکرد 
محصولات استراتژیک از جمله گندم به مثابه امری سیاسی در 

مناسبات بین المللی است.
بیوک رئیسی در گفتگو با خبرنگار ما به مناسبت هفته کشاورزی 
با بیان اینکه اگر به تاریخ نگاه کنیــم خواهیم دید که در جنگ 
جهانی اول،ازدســت دادن مزارع گندم فرانسه به دلیل جنگ 
خندق واز بین رفتن گندم روســیه واوکراین بدلیل بسته شدن 
داردانل باعث شــد که متحدان اروپائی به ناامنی غذائی مواجه 
شوند اظهار داشــت: در واقع این موضوع نشان میدهد که این 
بخش به مراتب اهمیتش از سایر بخشهای اقتصادی بیشتر است.

 قائم مقام ســازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان شــرقی در 
پاســخ به خبرنگار ما در خصوص مشــارکتهای مردمی در این 

بخش گفت: بخش کشــاورزی مردمی تریــن بخش اقتصادی 
کشور اســت که چهار میلیون بهره بردار دارد و  تشکلهای این 
 بخش وســیع تر واثر گذار ترین تشــکلهای مردمی بخشهای

 تولیدی هستند.
وی گفت : بنابرین بخش کشــاورزی خانــواده بزرگ تولیدی 
میباشد وسالانه توســط مردم وبخش خصوصی چندین همت 

سرمایه گذاری صورت میپذیرد.
رئیس هیئت اندیشه ورز بسیج جامعه کشاورزی سپاه عاشورا در 
خصوص آینده بخش کشاورزی گفت: چنانچه بتوانیم محدودیتها 
وچالشهای پیش روی این بخش از جمله آب وخاک را مدیریت 

وتامین نمائیم توفیقات بیش از پیش بدست خواهد آمد.
نائب رئیس مجمع عالی بسیج سپاه عاشــورا درپاسخ به سوال 
خبرنگار ما در خصوص اینکه عمده  مطالبات مجمع از مسئولین 
کشوری در قوای سه گانه در این بخش  چه میتواند باشد گفت: 
افزایش سیاستهای تشــویقی دولت به سرمایه گذاری  واصاح 

نظام بهره برداری  وتوزیع تسهیات کم بهره بانکی دراین بخش، 
از عمده مطالبات مجمع می باشد.

بیوک رئیسی ضمن گرامیداشــت یاد وخاطره شهدای خدمت 
بخصوص رئیس جمهور شهید وهیئت همراه ،دولت سیزدهم را 
دولت همراه با بخش کشاورزی دانست و گفت: مهمترین تصمیم 
دولت تصمیم خرید  تضمینی گندم به قیمت متعادل وافزایش 

تولید این محصول استراتژیک بود.
رئیس هیئت اندیشه ورز بسیج جامعه کشاورزی سپاه عاشورا در 
ادامه با اشاره به ارزیابی خود از عملکرد مدیران بخش کشاورزی 
در استان گفت: یکی از شــاخصهای مهم افرایش تولید، وجود 
نیروهای کارآزموده و توانمند از جنبه های علمی واجرائی هست 
که خوشبختانه وزارت جهاد کشاورزی  خود دارای پتانسیلهای 
بسیار بالا در موسسات  ومراکز علمی وتحقیقاتی و اجرائی دارد 
و در استان آذربایجانشرقی که در چندین محصول مهم زراعی 
،دامی و باغی دارای رتبه های برتر درســطح کشور است از این 

ظرفیت نیروی انسانی خوب و جهادی برخورداربوده و مدیریت 
ارشد این بخش نیز فردی در تراز انقاب میباشد که امیدواریم 
در تعامل بخشــی و بین بخشــی بتوانیم در ارتقا کمی و کیفی 

محصولات کشاورزی موفق باشیم.

ســید محســن موســوی: رئیــس اداره راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای 
شهرســتان شــازند از فعالیــت کارگاههــای جــاده ای مختلــف بــرای ارتقــاء 
 ایمنــی و افزایــش کیفیت رویــه آســفالتی در شــبکه راه هــای آن شهرســتان 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومــی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی، 
محمد ســعیدی فر رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان شــازند 
گفــت: ۲۷ کارگاه جاده ای مختلف شــامل 15 طرح ایمنی، پنج پــروژه لکه گیری و 
روکش آسفالت، سه پروژه ســاخت راه روستایی، سه پروژه بهســازی پل و یک پروژه 
 تکمیل ســاختمان پلیس راه توره در حوزه اســتحفاظی راه های شهرســتان شازند

 فعال است.
وی در خصوص طرح های فعــال در زمینه ارتقاء ایمنی راه هــا تصریح کرد: دو کارگاه 
اجرای روشنایی طولی، دو کارگاه نصب حفاظ میانی بتنی و دو کارگاه تعویض گاردریل 
در محور »شازند - دوراهی - توره - بروجرد« و چهار کارگاه احداث روشنایی بمنظور 
رفع نقاط حادثه خیز راه های روستایی در محدوده روستاهای عضدیه، لنجرود، کرک 

و پرکله فعال است.

وی ادامه داد: رفع نقاط پرتگاهی و اختاف ســطح رفوژ میانی محور شازند - دوراهی، 
شانه سازی و تنظیم شیب شیروانی در محور شازند - ازنا و نصب انواع تابلوهای ایمنی 
در دو محور شازند - خمین و شازند - ازنا و فعالیت یک اکیپ عملیاتی با هفت دستگاه 
انواع ماشین آلات راهداری برای احداث دوربرگردان در محور شازند - آستانه از دیگر 
اقداماتی است که در حال حاضر برای ارتقاء سطح ایمنی راه های شهرستان شازند در 

دست اقدام است.
پنج کارگاه جاده ای آسفالت در محورهای شــازند - دوراهی، دوراهی - بروجرد و یک 
کارگاه روکش آسفالت شبکه راه های روستایی از دیگر طرح های مهم و شاخصی است که 
به گفته رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان برای ارتقاء رویه آسفالتی 

راه ها در حال اجرا هستند.
ســعیدی فر اظهــار کــرد: در حوزه ســاخت راه هــای روســتایی در شهرســتان 
 شــازند، ســاخت راه روســتاهای لــوزدر پاییــن، تپــه و گزطــاف پاییــن هم در

 دست اقدام می باشد.
وی یادآور شد: عملیات بهسازی پل پنجعلی، زیرگذر پل دوآب و احداث دستک های پل 

گردنه زالیان در محور توره - بروجرد نیز همچنان ادامه دارد.

برگزاری جلسه هم اندیشی و هم افزایی مدیر منطقه شاهرود با مالکان مجاری عرضه سوخت

4 انتصاب جدید در شرکت آب منطقه ای مرکزی

رئیس هیئت اندیشه ورز بسیج جامعه کشاورزی سپاه عاشورا عنوان کرد؛

تولید محصولات استراتژیک کشاورزی به مثابه امری سیاسی در مناسبات بین المللی

تحول در کیفیت راه های شهرستان شازند

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

با سپاس از وقتی که در اختیار من گذاشتید،ابتدا از تجربیات و سوابق 
اجرایی خودتان بگویید.

از سال 1354 تاکنون در زمینه مسکن ، صنعت ، طراحی مهندسی ، نفت و گاز 
و پتروشیمی ، سیمان و کشت و صنعت و مشاوره مالی فعالیت دارم .همچنین 
کارشناس  عامل کسب و کار آسیا - خوشه صنعتی، کارشناس : عامل توسعه 
صنعتی UNIDO ، ابعاد فنی قرارداد های EPC در صنعت نفت و گاز ،ابعاد 
فنی حقوق محیط زیست در صنعت نفت و گاز، آشنایی با حقوق و سیاست های 
نفت و گاز در کشور ایران ، آشنایی با حقوق قراردادهای پیشرفته سرمایه گذاری 
خارجی در صنعت نفت و گاز، دوره C D A سازمان توسعه صنعتی ملل متحد - 
یونیدو » بنیاد کسب و کار آسیا « نیز در کارنامه کاری خود دارم. همچنین طراحی 
برنامه های مختلف برای تهیه جداول و ماتریکس های مورد نیاز با استفاده از 
Excel  و Visual . تجزیه و تحلیل سیستم ها با استفاده از Excel  و نرم 
افزار Vensim ، کنترل پروژه با کمک نرم افزار Primavera ،تخصص در 
برنامه ریزی خطی با نرم افزار های تخصصی ،تخصص در امور قراردادهای حقیقی 
و حقوقی ، تخصص در ارائه چک لیست  پروژه ها ، تحریر برنامه راهبردی طراحی 
و الگو سازی و خط تولید طلا و جواهرات از سنتی به نیمه صنعتی و صنعتی ، 
ارزیابی تعیین موقعیت طلا و جواهرات در چرخه سیستم تولید و فروش بازار 

داخلی و خارجی از دیگر سوابق و تخصص های علمی اینجانب است.

شما یک سری مجوزها هم از مراجع مختلف دریافت کرده اید. این 
مجوزها در چه مواردی بوده است؟  

بنده مجوز احداث و بهره برداری از پروژه پالایشگاه نفت یکصد هزار بشکه ای 
و همچنین مجوز فنی مهندسی در زمینه صنایع برق ، الکترونیک ، کنترل و 
اتوماسیون و سیستم های مدیریت و بهبود کیفیت و همچنین مواد و فرآیندهای 
صنایع نفت و گاز و پتروشیمی از وزارت صنعت ، معدن و تجارت و پروژه های 
GTL ، واحد تبدیل مازوت به دیگر فراوری ها ، واحد پالایشگاه روغن ، واحد 
پالایشگاه قیر ، واحد فراوری روان گردان ها ، واحد پتروشیمی ، واحدهای زیر 
مجموعه پتروشیمی ، واحد بشکه سازی ،  واحد پلی بک ، واحد تبدیل اسید 
سولفوریک ، واحد فرآوری گوگرد، واحد فرآوری کک نفتی، واحد نیروگاه 150 
مگاواتی C.H.P ، واحد نیروگاه 350  مگاواتی C.H.P ، مجتمع تولید تجهیزات 
نفت و گاز و پتروشیمی ، مجتمع تولید تجهیزات آب و فاضلاب، مجتمع تولید 
خودرو سنگین ، مجتمع تولید خودرو سبک ، واحد ماشین آلات راه سازی ، واحد 
ماشین آلات ساختمانی ، واحد ماشین آلات معدنی، واحد های دانه بندی شن 
و ماسه، واحد های تولید بتون آماده، واحدهای تولید آسفالت، واحد های تولید 
مصالح نوین، مجتمع تولید سازه های فلزی ، واحد تولید لباس کار و لباس نظامی 
، واحد تولید پوشاک کت و شلوارو پالتو، واحد های مسکونی، مجتمع تخصصی و 
فوق تخصصی پزشکی  . بخش ابنیه و تاسیسات، مزرعه مجتمع کشت و صنعت، 
واحد فرآوری ایزوگام، مجتمع های آموزشی پایه دبستانی ، مجتمع های آموزشی 
پایه دبیرستان نوبت اول، مجتمع های آموزشی پایه دبیرستان نوبت دوم، مجتمع 
های آموزشی عالی، مجتمع های فرهنگی و ورزشی، ایرلاین، امداد هوایی، واحد 
آبم عدنی 20000 بطری در ساعت، طرح مخازن مراکز استان ها، مجتمع های 
پمپ بنزین و رفاهی، مجتمع مگامال، سایت گمرگ در محل پروژه ها و مجوزهای 
گرفته شده دیگر و اسکله های تجاری ، گردشگری صنعتی و احداث زیر ساخت 
های صنعتی و مسکونی و همچنین شهرک های معدنی همچنین دیگر پروژه 

های مرتبط را دریافت کرده ام..

معرفی مختصری از مجموعه سیما تک 3000 داشته باشید.
شرکت سرمایه گذاری و توسعه صنعتی سیما تک 3000 یک هلدینگ  در 
صنعت است که فعالیت اصلی آن سرمایه  گذاری در شرکت ها، مجتمع ها 
و طرح های تولیدی، صنعتی،  تجاری،  خدماتی و فرهنگی به  منظور ایجاد، 
راه اندازی و مشارکت درتوسعه این گونه واحدهاست.استراتژی این شرکت 
شامل؛سرمایه گذاری در ســهام مدیریتی و غیر مدیریتی ،ایجاد هم افزایی 
بیشتر از طریق تمرکز بر کسب و کارهای محوری شرکت،خروج از کسب و 
کارهای غیر مرتبط با استفاده از سه رویکرد کلی)آماده سازی و تلاش برای 
رشد کسب و کارهای قابل توسعه با هدف افزایش ارزش نهایی شرکت در هنگام 
فروش و واگذاری،فروش یا انحلال کسب و کارهایی که از قابلیت توسعه اندکی 
برخوردار بوده و خروج از آنها منفعت بیشتر برای شرکت به همراه دارد وهموار 
نمودن فرآیند توسعه و تامین مالی از طریق ورود شرکت های زیر مجموعه به 

بازار سرمایه و بهره  گیری بیشتر از کلیه ظرفیت های بازار سرمایه( می باشد.

اهداف کلان ۵ ساله شرکت شامل چه مواردی است؟ 
اهداف کلان شرکت در بازه زمانی 5 ساله شامل: توسعه کسب و کار ذخیره 
 سازی جهت دست یابی و تثبیت موقعیت رهبری بازار ذخیره  سازی نفت 
خام و فرآورده  های نفتی، برنامه ریزی  بازار سوخت  رسانی به فرودگاه های 
کشور از طریق حفظ فرودگاه  بین المللی امام خمینی)ره( به  عنوان بزرگ 
ترین فرودگاه کشور و ورود به سایر فرودگاه های بزرگ و اصلی کشو،ورود به 
بازار سوخت  رسانی زمینی و دریایی و تثبیت جایگاه به  عنوان یکی از بازیگران 
کلیدی، انتقال دانش و فناوری های نوین صنعت ، عل الخصوص صنعت نفت 
، در راستای توسعه قابلیت ها و شایستگی های کارگزاران ، مدیران اجرایی و 
مهندسان غیر نفتی و همچنین مهندسان فنی و اجرایی تازه کار در صنایع 

بالادستی در صنایع بالادستی نفت و گاز است.

شرکت های زیر مجموعه سیما تک 3000 در چه زمینه هایی فعالیت 
دارند ؟

شــرکت های زیرمجموعه ما در زمینه پالایش و فرآوری نفت خام  ، پالایش 
و فرآوری گاز طبیعی  ، انواع نوشیدنی ، مخابراتی و الکترونیکی  ، هواپیمایی 
– ایرلاین ، دانش بنیان  ، هواپیمایی و ایرلاین ، امور بانکی ، مهندسین مالی ، 

تحقیقاتی – پژوهشی  ، خودرو سازی ، تاسیسات و ابزار دقیق  ، سوخت و انرژی 
  ،  IT مهندسی مالی و اقتصاد ،  دام و طیور ،  سیستم نگهدار و الکترونیکی و ،
پخش و پالایش  ، خط و لوله و مخابرات ، هتل و .... ، خودرو سازی  ، شیلات و آبزی 
، حمل و نقل چند منظوره  ، راه و ساختمان  ، مهندسین مشاور صنعت نفت و 
گاز و پتروشیمی  ، زیست محیطی و بهداشت حرفه ای ، توریستی گردشگری  ، 
خدمات و پشتیبانی  ، کشت و صنعت  ، تبلیغاتی، مهندسین مشاور تاسیسات  
 EPCF - برق و انرژی  ، حمل و نقل چند منظوره ، مدیریت سرمایه گذاری
، خدمات و پشتیبانی ، خدماتی و نگهداری ،حسابرسی و حسابداری  ، پزشکی 
و خدمات پزشکی ، بازرگانی و امور بین الملل ،امور گمرگی و بندری ، آموزشی 
و فرهنگی  ، نخودرو سازی  - سنگین  ، کسب و کار  ، راه و ساختمان ( ، امور و 

خدمات دریایی  ، حقوقی ، قضایی  ، کسب و کار ، و... فعالیت می کنند.

مفهوم کسب و کار از دیدگاه شما چیست و چه اهمیتی برای رسیدن 
به اهداف یک مجموعه دارد ؟

تحلیل کسب و کار) Business Analysis (  را می توان به عنوان تکنیکی 
تعریف کرد که برای برقراری ارتباط بین ذینفعان مختلف به منظور درک نیازها، 
ساختار، سیاست ها و عملکردهای کسب و کار برای یافتن راه  حل هایی که به 
سازمان در دستیابی به اهداف مورد نظر خود کمک می کند، استفاده می شود. 
تجزیه و تحلیل کسب و کار در هر سازمانی نقشی حیاتی دارد. تجزیه و تحلیل 
نیازمندی های کسب و کار، ایجاد مستندات مناسب، شناسایی زمینه های بهبود 
فرایند و تغییر سازمانی، برنامه ریزی استراتژیک و تدوین سیاست های مختلف 
که سازمان را به سمت آینده بهتر سوق می دهد به عنوان رایج ترین راه حل ها 
شناخته می شود. یک سازمان می تواند با شناسایی و اجرای تغییرات خاص، از 
تجزیه و تحلیل کسب و کار برای دستیابی به اهداف استراتژیک خود استفاده 
کند. ماهیت تغییر می تواند استراتژیک یا ساختاری باشد، گاهی اوقات شامل 
تغییر سیاست ها و فرایندهای مختلف درون سازمان برای رقابت بهتر در بازار 
است وسازمان ها می توانند با درک موقعیت فعلی بازار، با کمک تجزیه و تحلیل 

کسب و کار، مهارت های استراتژیک و فنی خود را بهبود بخشند. .

تحلیل کســب و کار چه تاثیری در توسعه یک سازمان یا توسعه 
بازار دارد؟

تحلیلگر کسب و  کار با ذینفعان پروژه همکاری می کند تا نیازمندی های کسب و 
کار را برای تیم توسعه  دهندگان ترجمه کند. در حالی که نگرانی های تیم توسعه 
را نیز همزمان با ذینفعان مربوطه در میان می گذارد. اینگونه تحلیلگر کسب و 
کار شکاف بین این دو گروه را پر می کند تا نیازهای کسب و کار را برآورده کنند. 
یک تحلیلگر کسب و کار با در نظر گرفتن نگرانی های ذینفعان سعی می کند 
تا روی چشم انداز پروژه تمرکز کند. در حقیقت، مدیریت موثر ذینفعان برای 
کسب موفقیت در هر پروژه بسیار اهمیت دارد و به عنوان هنر تعامل و ارتباط 
قوی محسوب می شود.تحلیل کسب و کار نقش مهمی  در اجرای پروژه دارد که 
شامل توسعه و آزمایش است. مرحله توسعه پروژه شامل تهیه و اجرای راه حل 
نرم افزاری مورد نیاز برای تامین نیازهای کسب و کار در قالب محصول نهایی 
است.با هر چرخه انتشار، یک تحلیلگر کسب و کار با تیم آزمایش برای ارزیابی 
نرم افزار در حال توسعه، همکاری می کند تا اطمینان حاصل کند که محصول 

تولید شده تمام نیازمندی های مشخص را برآورده می کند. 

توسعه چیست آیا توسعه  به  معنای   گذر از سنت  به  تجدد است یا رشد 
اقتصادی که  مساوی  با  جامعة  آرمانی؟

توســعه در لغت به معنای رشــد تدریجی در جهت پیشرفته ترشــدن, 
قدرتمندترشــدن و حتی بزرگ ترشــدن اســت .امروزه، واژه توسعه، در 
فرهنگ عمومی  مردم جهان رواج تام  یافته  واکثر مردم خواهان نیل  به  آن هستند. 
آرمان بسیاری  از جامعه های  کنونی  رسیدن  به وضعیت  جوامع توسعه یافته  
است  و چه بسا برای  رسیدن  به آن حاضر به  از دست دادن هویت  ملی  و مذهبی  
خود باشند .به طور کلی توسعه جریانی است که در خود تجدید سازمان و 
سمت گیری متفاوت کل نظام اقتصادی ، اجتماعی را به همراه دارد. توسعه علاوه 
بر اینکه بهبود میزان تولید و درآمد را دربردارد , شامل دگرگونی های اساسی 
در ساخت های نهادی, اجتماعی ، اداری و همچنین ایستارها و دیدگاه های 
عمومی مردم است. توسعه در بسیاری از موارد, حتی عادات و رسوم و عقاید 

مردم را نیز دربرمی گیرد.

می خواستم نظرتان را در مورد توسعه پایدار بدانم؟
توسعه پایدار، عبارتست از ؛ پیشرفت همه جانبه و فراگیر مبتنی بر تلاش های 
رقابتی از شایستگی افراد در تمام جنبه های اجتماعی بدون کوچکترین اثر 
پذیری از مقام و شغل و خانواده و رابطه و شهرت و رانت ، که منجر به تلاش 

مضاعف افراد جامعه ، کم شدن فاصله طبقاتی و فقر جامعه می شود .

به نظر شما توسعه پایدار چگونه اتفاق می افتد؟
 توسعه باید از لحاظ زیست محیطی پایدار ، از جنبه اجتماعی عادلانه ، از نظر 
اقتصادی کارآ و از جنبه فرهنگی با جامعه مورد نظر سازگار باشد . در اغلب اصول 
چهل گانه در منشور توسعه پایدار توجه به مسئله مردم بومی به طور مستقیم یا 
غیر مستقیم بعنوان یکی از ضروریات توسعه پایدار مورد تاکید قرار گرفته است . 

ابعاد توسعه را با اندکی توضیح پیرامون هر کدام بیان بفرمایید ؟
از مهم ترین ابعاد توسعه یک جامعه که در ارتباط نزدیکی با سایر ابعاد توسعه می 
باشد ، توسعه اجتماعی و فرهنگی است .توسعه اجتماعی از مفاهیمی است که 
با چگونگی و شیوه زندگی افراد یک جامعه پیوند تنگاتنگ دارد و در ابعاد عینی 
بیشتر ناظر بربالابردن سطح زندگی عمومی از طریق ایجاد شرایط مطلوب و 
بهینه در زمینه های فقر زدایی ، تغذیه ، بهداشت ، مسکن ، اشتغال ، آموزش 

و چگونگی گذاران اوقات فراغت می باشد . توسعه فرهنگی پیش نیاز توسعه 
یافتگی در زمینه های سیاسی ، اجتماعی اقتصادی و غیره می باشد . بنابر این 
توسعه فرهنگی فرآیندی است که در طی آن تغییراتی در حوزه های اداراکی 
، شناختی ، ارزشی و گرایشی انســانهای اجتماع بوجود می آید . به عبارتی 
حاصل فرایند توسعه فرهنگی کنار گذاشتن خرده فرهنگ های غلط قبلی و 
جایگزینی آن با تفکری است که در آن اجتماع ، محور تفکر انسان قرار گرفته و 

هدف رسیدن به نگرشی نو و دانایی محور نسبت به تمام مسائل جامعه است .

چرا برای تعریف توسعه اتفاق نظر جامعی وجود ندارد؟
توسعه را باید برحسب پیشرفت به سوی اهداف رفاهی نظیر کاهش فقرو بیکاری 
و نابرابری تعریف کنیم.یعنی به معنای بازسازی جامعه بر اساس اندیشه ها و 
بصیرت های تازه تعبیر می نماید. این اندیشه ها و بصیرت  های تازه در دوران 
مدرن, شامل سه اندیشه ) علم  باوری( ،  ) انسان  باوری(  و ) آینده  باوری( است. 
توسعه، در غرب  و برخی  کشورهای  غیر غربی  تحقق یافته  و میوه های  تلخ  و 
شیرینی  ببارآورده است. ناکامی  اکثر کشورهای  جهان سوم  در دستیابی  به  
توسعه، مفهوم توسعه  را مخدوش ساخته   و اکنون برای  تحدید ابعاد توسعه 

 اتفاق نظر تامی  وجود ندارد.

مراحل پیاده سازی توسعه در کسب و کار چگونه است؟
مراحل پیاده سازی توسعه در کســب و کارعبارتند از؛ انجام تحقیقات بازار 
در ابعاد وســیع،افزایش آگاهی از برند و میزان دیده  شــدن، ارتقای جایگاه 
برند در بازار،اطلاع رســانی در خصوص  حوزه کاری جدید ،مشخص کردن 
مشتریان راغب واجد شرایط، ارائه خدمات پس از فروش به مشتری، نمایش 

مشتریان راضی.

بهترین استراتژی  های توسعه کسب و کار از دیدگاه شما چیست؟
بهترین استراتژی های رشد و گسترش کسب وکار عبارتند از:شبکه  سازی ، 
بازاریابی ارجاعی، حمایت مالی و تبلیغات، برقراری ارتباط مستقیم با مخاطبان، 
بازاریابی محتوایی، استراتژی های ترکیبی،بررسی تحولات رقبا ؛ پیدا کردن 
فرصت های جدید و ناشناخته در بازار، نظارت بر درآمدهای شرکت و شناسایی 
فرصت های موجود برای افزایش سودآوری، ارزیابی و بهبود استراتژی های 
فروش، بازاریابی و برندسازی؛ شناسایی راه های توسعۀ کسب وکار بر اساس 
رفتار مصرف کننده، برقراری ارتباط با تیم فروش، بازاریابی و مدیریت برای 
هم سوکردن اســتراتژی ها با هدف افزایش درآمد،ارزیابی و مشاوره دربارهٔ 
سرمایه گذاری های شرکت، ادغام ها و تملک کسب وکارهای جدید، یافتن 
شرکای تجاری مؤثر در روند رشد تجارت، بررسی هزینه های شرکت و پیدا 

کردن راه هایی برای صرفه جویی در هزینه ها.

به نظر شما آیا گواهینامه های  » ایزو« در توسعه کسب و کار نقشی 
دارند یا  خیر؟

گواهینامه ایزو یک مجوز رسمی است که به کارآمدی استانداردهای بین المللی 
اشــاره دارد. این گواهینامه ها به شرکت ها و ســازمان ها کمک می کنند تا 
استانداردها و مقررات مورد نیاز را رعایت کنند و از کیفیت و عملکرد بهتری 
برخوردار شوند. برخی از مزایای اخذ گواهینامه این استانداردها شامل: ایجاد 
اعتماد و اطمینان، بهبود فرایندها و کارایی، دسترســی به بازارهای جدید 

ورقابت پذیری بیشتر است.

شاخص های توسعه اقتصادی را به اختصار بیان کنید؟
شاخص درآمد سرانه، ، شاخص برابری قدرت خرید )PPP(،شاخص درآمد 

)GNA, SSI( پایدار
.)HDI( شاخص های ترکیبی توسعه و شاخص توسعه انسانی ،

 در خصوص  موضوع »پایداری در مدیریت و کسب و کار« توضیحاتی 
بفرمایید؟

پایداری معادل اســتدامه در زبان عربی و Sustainability در انگلیســی 
است.»پایداری« یا »Sustainability« یکی از مفاهیم کلیدی در اقتصاد 
و مدیریت کسب و کار است.نخستین بار  دانشمندان محیط زیست بودند که 
به مفهوم پایداری توجه کردند و این اصطلاح، به تدریج در ســایر حوزه های 
مدیریتی نیز فراگیر شد و جایگاه خود را پیدا کرد.بر اساس آن چه مک الِروی در 
کتاب Corporate Sustainability خود می گوید، اصطلاح پایداری در 
نوشته های مدرن، نخستین بار توسط یک معدن دار آلمانی به نام هانس کارلوویتز 
مطرح شده است.پایداری در مدیریت و اقتصاد، به عنوان معادل واژه ی انگلیسی 
Sustainability به کار می رود. واژه ی مستدام )ادامه دار بودن( هم که در 
فارسی و انگلیسی رایج است، بسیار به این مفهوم نزدیک است.واژه ی دیگری 
هم در زبان انگلیســی وجود دارد که گاهی به پایداری ترجمه می شود و آن، 
Stability است.اما با توجه به تفاوت این دو مفهوم، ما به عنوان یک قرارداد در 
متمم، همواره Sustainability و پایداری را به عنوان معادل یکدیگر به کار 

می بریم و Stability و ثبات را به عنوان واژه های برابر در نظر خواهیم گرفت.

تفاوت ثبات در موضع کسب و کار با  مفهوم پایداری در چیست؟
ثبُات را به معنای تغییر نکردن و یا تغییرات جزیی در نظر می گیرند. مثالی می 
زنم: بازار خودرو طی چند دهه ی اخیر )پیش از ورود گسترده ی ماشین های 
خارجی و تلاطم ناشی از بازار ارز( برای خودروسازان، نمونه یک بازار باثبات 
محسوب می شد:مشتری همیشه وجود داشــت.خودروهای خارجی حق 
ورود به بازار را نداشــتند )یا با عوارض بالا، عملاً بازارشان از بازار خودروهای 
داخلی جدا می شد(رقیب قدرتمند جدی هم، نه وجود داشت و نه حق داشت 
به وجود بیاید.در یک سازمان هم، اگر هر کسی به هر سمتی منصوب می شود، 
مطمئن باشد که جایگاه خود را دارد و از دست نمی دهد و فقط ممکن است بین 
پست ها جابه جا شود و به مرور زمان، مسیر نردبان شغلی را رو به رشد و ترقی 
طی کند، می توان گفت ثبات نسبی برای کارکنان وجود دارد.وقتی دولت )یا 
هر فاکتور دیگر( ثبات را به شکلی مصنوعی و دستوری ایجاد کرده و امنیت 
ذهنی تولیدکنندگان و دست اندرکاران یک صنعت را تأمین می کند، پیامد 
این سیاست، کم توجهی به کیفیت محصول خواهد بود.امنیتی که در دهه  های 
قبل برای صنعت خودرو ایجاد شد و حاصلش را هم، همه ی ما تجربه کرده ایم. 
به همین علت، همیشه می گویند: »ثبات اگر برای سیستم ها تضمین کننده ی 

امنیت باشد، ممکن است به عاملی فساد آفرین تبدیل شود.«

تعریف صنعت چیست؟ تفاوت بازار و صنعت در کجاست؟
گاه پیش می  آید که ما در گفتگوهــای روزمره ی خــود، دو اصطلاح بازار 
)Market( و صنعــت )Industry( را به جــای یکدیگر به کار می بریم.

اما وقتی قرار است از ارزش آفرینی، بازاریابی و استراتژی حرف بزنیم، مهم 
است که به تفاوت این دو اصطلاح توجه داشته باشیم و این دو واژه را با دقت 
و حساسیت بیشتری به کار بگیریم. ساده ترین شیوه ای که می توانیم برای 
تفکیک صنعت و بازار در نظر بگیریم، استفاده از الگوی عرضه )Supply( و 
تقاضا )Demand( است.به این معنا که در مورد هر کالا یا خدمت، می توان 

گفت صنعت، شامل همه ی فعالانِ سمتِ عرضه و بازار، برایند همه  ی تقاضایی 
است که در یک زمینه  ی مشخص وجود دارد.

تعریف بازار از دیدگاه شما چیست؟
همان طور که اشاره کردیم، بازار، سمتِ تقاضای معادله ی اقتصاد است. این 
تقاضا را اغلب بر اساس یک محصول یا یک دسته محصول تعریف می کنند.بازار 
شامل همه ی افراد، شرکت ها و بنگاه هایی است که به صورت بالقوه یا بالفعل، 
خریدار یک محصول مشخص هستند.پس اگر شما یک کافی شاپ دارید و از 
بازارِ کافی شاپ حرف می زنید، منظورتان همه ی کسانی است که علاقه مند به 
خدمات کافی شاپ هستند و حاضرند به صورت مستقیم یا غیرمستقیم برای 
آن پول پرداخت کنند. مانند:بازار بالقوه، بازار آماده،بازار هدف وبازار تحت نفوذ.

به  نظر شما تفاوت کالا و خدمت در چیست و چگونه این دو را می 
شود تفکیک کرد؟

تولید وعرضه  ی کالا و خدمات، دو مورد از روش های شناخته شده  ی تولید 
ارزش اقتصادی محسوب می شوند.در رادیو و تلویزیون و مصاحبه های مسئولین 
هم زیاد می شنویم که از »تولیدکنندگان کالاها« و »عرضه کنندگان خدمات« 
حرف می زنند.اما سوال این جاست که تفاوت کالا و خدمت چیست و چگونه 
می توان این دو را از یکدیگر تفکیک کرد؟به نظر می رسد اصل این مسئله که 
میان کالا و خدمت تفاوت هایی وجود دارد، تا حد زیادی معقول و مقبول است و 
بیشترِ ما، چنین حسی داریم که مثلاً تولید خودرو را نمی توان با پذیرایی در یک 
رستوران از یک جنس دانست.اما در عین حال، درباره ی این که منشاء و ریشه و 

تبعات این تفاوت ها چیست، اتفاق نظر چندانی وجود ندارد .

دلالی چیست؟ واسطه گری چه تفاوتی با دلالی دارد؟
دلال و واســطه دو مورد از اصطلاحات کلیدی در موضوعات ارزش و ارزش 
آفرینی هستند. این دو واژه، در فضاهای مختلف با معانی متفاوتی به کار می روند.
مثلاً گاهی، واسطه را به عنوان یک نقش مفید اقتصادی و دلال را به عنوان یک 
عضو زائد بین دو طرف معامله در نظر می گیرند.گاهی هم واسطه و دلال را 
مترادف فرض می کنند و این دو اصطلاح را برای هر فرد یا مجموعه ای که میان 

دو شخص یا سازمان دیگر قرار می گیرد، به کار می برند.

آیا هر واسطه ای ارزش آفرین است؟
بسیاری از انسان ها، حس خوبی به  دلال ها ندارند. از سوی دیگر، متخصصان 
مدیریت و کسب و کار، به ما می گویند که بسیاری از کسب و کارها را بدون 
وجود و حمایت واسطه ها نمی توان حفظ کرد )کانال ها و زنجیره ی توزیع، یکی 
از موضوعات کلیدی در آموزش بازاریابی، فروش و حتی استراتژی است(. برای 
این که علت وجود این حس دوگانه  به واسطه ها را درک کنیم، لازم است ابتدا 
بفهمیم که واسطه ها به صورت بالقوه در چه زمینه هایی می توانند ارزش آفرین 
باشند.پس از آن می توانیم مورد به مورد، هر واسطه ای را بررسی کنیم و ببینیم 

که تا چه حد، ارزش آفرین محسوب می شوند.

زنجیره ارزش چیست و چگونه آن را تحلیل  می کنید؟ 
زنجیره ارزش )به انگلیسی: Value Chain( مجموعه عملیاتی است که در 
یک صنعت به  صورت زنجیر گونه انجام می گیرد تا به خلق ارزش منجر شود. 
بر پایه  دیدگاه های پیشین، هر شرکتی یک جایگاه در زنجیره  ارزش را به خود 
اختصاص می داد. در این جریان تأمین کنندگان ورودی ها را مهیا می کنند، 
شرکت ارزش را به این ورودی ها اضافه می کند و سپس آن را به عامل دیگری در 
زنجیره، انتقال می دهد تا در پایان به مشتری برسد. اما اکنون در ابرشرکت ها این 

زنجیره به طور کامل در یک مجموعه واحد کنارهم قرار می گیرند.
زنجیره ارزش درواقع کل مسیری است که شرکت های کوچک و بزرگ باید 
برای طراحی تا عرضه محصول در نظر بگیرند. اینجا هم رضایت مشتری و 
هم سود شرکت مد نظر هست.مفهوم زنجیره ارزش اولین بار در دهه 1980 
استفاده شد و هنوز هم برای هر کســب و کاری جوابگو است. چرا که برای 
سازمان ها مزیت رقابتی دارد و هم به کسب و کارشما ارزش میدهد و هم شما 
رو از رقبا متمایز می کند.زنجیره ارزش مرحله به مرحله فرآیند فعالیت های 
شرکت رو تجزیه و تحلیل می نموده و کارایی، مزیت رقابتی و حتی حاشیه سود 
رو بهبود می بخشد.رضایت مشتری ، فعالیت پشتیبان،تدارکات،زیرساخت 
سازمان،توسعه تکنولوژی، مدیریت منابع انسانی از جمله موارد مهمی است 

که در زنجیره ارزش باید به آنها توجه شود.

زنجیره ارزش در کسب و کار چه معنا و مفهوم و جایگاهی دارد؟
در موفق ترین کســب و کارها هم )که آن ها را به عنوان نماد ارزش آفرینی 
می شناســیم ( الزاماً همه ی بخش ها ارزش آفرین نیستند. چه بسا بعضی 
بخش ها و دپارتمان ها، ضعیف باشند و بخش های دیگر، بار آن ها را به دوش 
بکشند.این که بگوییم شرکت ؟»الف« از شرکت »ب« که در همان صنعت 
فعالیت می کند موفق تر )یا ارزش آفرین تر( است، کافی نیست. باید ببینیم 
بخش های مختلف از مجموعه بخش های شرکت الف، هر یک چه سهمی در 

این پیشتازی ایفا کرده اند.

تعریف صنعت چیست؟
صنعت، سمتِ عرضه ی معادله ی اقتصاد است. پس آن را می توان به صورت 

زیر تعریف کرد:
صنعت شامل مجموعه ای از بنگاه های اقتصادی است که نیازهای یک بازار 

مشخص را تأمین می کنند.

تفاوت صنعت و بازار را شرح دهید ؟
گاه پیش می  آید که ما در گفتگوهــای روزمره ی خــود، دو اصطلاح بازار 

)Market( و صنعت )Industry( را به جای یکدیگر به کار می بریم.
اما وقتی قرار است از ارزش آفرینی، بازاریابی و استراتژی حرف بزنیم، مهم 
است که به تفاوت این دو اصطلاح توجه داشته باشیم و این دو واژه را با دقت 
و حساسیت بیشتری به کار بگیریم. ساده ترین شیوه ای که می توانیم برای 
تفکیک صنعت و بازار در نظر بگیریم، استفاده از الگوی عرضه )Supply( و 
تقاضا )Demand( است. به این معنا که در مورد هر کالا یا خدمت، می توان 
گفت صنعت، شامل همه ی فعالانِ سمتِ عرضه و بازار، برایند همه ی تقاضایی 

است که در یک زمینه ی مشخص وجود دارد.

در مورد مفهوم »اندازه ی بازار« یا Market size  هم برای مخاطبان 
توضیحاتی بیان کنید.

وقتی از اندازه ی بازار یا Market size حرف می زنیم، منظورمان برآیند تقاضای 
موجود برای یک محصول است. اندازه بازار را هم به شکل های مختلف، از جمله 
شیوه های زیر، می توان تعریف کرد:بازار بالقوه: مجموع تقاضای بالقوه ای که می تواند 
برای محصول وجود داشته باشد.بازار فعال: مجموع تقاضای فعال موجود )که این 
محصول را از ما و رقیبان مان تهیه می کنند(بازار مورد نیاز: مجموع تقاضایی که 
دستیابی به آن در سال اول )یا دو سال یا پنج سال اول( برای بازگشت سرمایه گذاری 

اولیه ضروری است.در این جا باید به دو نکته توجه داشته باشید: نکته ی اول این که 
اندازه بازار با اندازه صنعت تفاوت دارد. در مورد اول ما از میزان تقاضا حرف می زنیم 
و در مورد دوم، از میزان عرضه.نکته ی دوم هم این است که به خاطر داشته باشیم 
بزرگ یا کوچک بودن بازار، مزیت ذاتی ندارد. بلکه منابع سازمانی، نوع محصول، 
جایگاه ما در بازار، توانایی رقابت و ده ها فاکتور دیگر در کنار هم، مشخص می کنند 

که چه اندازه ای از بازار می تواند برای ما مناسب و مطلوب باشد.

محدوده قیمت قابل عرضه یا Potential Price Range در 
کسب و کار چیست؟

وقتی محصول را صرفاً بر اساس نوع آن تعریف می کنیم، ممکن است در دام 
خطای تعمیم گرفتار شویم. به این معنا که احتمال دارد ناخواسته، ویژگی های 

بخشی از بازار را به تمام بازار نسبت دهیم.
به عنوان مثــال، فرض کنید از بازار مســکن حرف می زنیم.آیــا واقعاً بازار 
آپارتمان های کمتر از 50 متر، با بازار آپارتمان های بالای 500 متر یکی است؟آیا 
بازاری که برای مسکن چند صد میلیون تومان پول دارد و باید با وام، بودجه ی 
خود را تکمیل کند، با بازاری که چند میلیارد تومان برای خرید یک ملک در 
نظر می گیرد، رفتار یکسانی دارد؟رفتار این سگمنت ها، پاسخ آن ها به تغییرات 
قیمت، اثر استراتژی های بازاریابی و فروش بر روی هر یک از آن ها، می تواند 
متفاوت باشد.بنابراین وقتی درباره ی یک محصول و بازار آن فکر می کنیم، 
گاهی اوقات مناسب است مشخص کنیم که منظورمان کدام سگمنت از بازار 
است.تحلیل بازار بر اساس محدوده قیمت باز هم لازم به یادآوری است که این 
بحث، به صورت مستقل و تخصصی در مدیریت بازاریابی با عنوان بخش بندی 
بازار مطرح می شود.اما توجه به برخی نکات پایه )مثل تفکیک بازه ی قیمت( 
حتی در گام های اولیه ی تحلیل بازار نیز ضروری است و می تواند زوایای پنهان 

بازار را بهتر برایمان روشن کند.

تعریف بازار در اقتصاد چیست ؟
معنی لغت بازار در اقتصاد با معنی لغت بازار در بازاریابی تفاوت دارد. موضوع 
بحث ما بازاریابی است. اما ابتدا معنی بازار در علم اقتصاد را مرور می کنیم تا این 
دو را با هم اشتباه نگیریم.بازار )market( در اقتصاد، محل تلاقی عرضه و 
تقاضا است.یعنی جایی که کسانی که چیزی برای عرضه دارند و کسانی چیزی 
برای تقاضا دارند یکدیگر را پیدا کرده و با هم معامله یا مبادله انجام می دهند.

مثل بازار خودرو، بازار موبایل، بازار لوازم خانگی، بازار بورس، بازار ارز و …از نظر 
اقتصاددان ها تا زمانی که عرضه کنندگان و تقاضاکنندگان به هم دسترسی 

نداشته باشند، چیزی به اسم بازار وجود ندارد.
»مکانیزم بازار« به ساز و کار و فرایندی اشــاره می کند که در یک بازار ]که 
هم اکنون موجود است[ عرضه و تقاضا به بهترین شکل به هم برسند.»بازار 
انحصاری« یعنی بازاری که ]هم اکنون موجود اســت و[ در آن صرفاً یک یا 
چند عرضه کنندهٔ محدود وجود دارند.»بازار در نقطهٔ تعادل« یعنی بازاری 
که ]هم اکنون وجود دارد و فعال اســت و[ در آن عرضه و تقاضا و قیمت به 
نقطهٔ پایدار رسیده اند.»بازار نوظهور« یعنی بازاری که ]الان وجود دارد و فعال 
است اما[ از زمان شکل گیری آن مدت زیادی نمی گذرد و پیش از این وجود 
نداشته است.»تنظیم گری در بازار« یعنی این که دولت به عنوان نمایندهٔ ملت 
بکوشد عرضه و تقاضا را در بازار ]که همین الان موجود است[ تنظیم و تعدیل 
کند.»کارایی بازار« یعنی این که تا چه حد قیمت ها در یک بازار ]که هم اکنون 
وجود دارد و کاملاً فعال است[ منعکس کنندهٔ همهٔ اطلاعات و داده های موجود 
دربارهٔ محصول هستند )به زبان ساده و غیردقیق: قیمت ها تا چه حد واقعی اند(. 
همان طور که می بینید، در همهٔ اصطلاحات بالا – که ما معنای آن ها را بسیار 
ساده و سرسری شرح دادیم – یک فرض )آشکار یا پنهان( مشترک است: عرضه 

و تقاضا همین الان وجود دارند و بازار فعال است.

بازار در بازاریابی  و مدیریت چه معنا و مفهومی دارد؟
تعریف بازار در بازاریابی و مدیریت، گسترده تر از چیزی است که در علم اقتصاد 
به کار می رود.ما در بازاریابی، همین که به نتیجه برسیم تقاضایی برای یک 
محصول وجود دارد، از بازار آن محصول حرف می زنیم. حتی زودتر از این، اگر 
به نتیجه برسیم که برای محصولی که هنوز وجود ندارد، ممکن است تقاضایی 
وجود داشته باشد، از بازار آن محصول صحبت می کنیم. و حتی از این هم بیشتر، 
وقتی دربارهٔ محصولی که هنوز وجود ندارد، تقاضایی هم به وجود نیامده، باز 

هم از بازار حرف می زنیم.

با ذکر یک مثال توضیحات بیشتری در این زمینه ارائه دهید.
مثلاً »بازار سفر به مریخ« در مدیریت و کارآفرینی کاملاً معنا دارد و اصطلاحی 
پوچ به نظر نمی رسد. در حالی که هنوز نه چنین محصولی وجود دارد و نه چنان 
مشتریانی.البته اقتصاددان ها مشکلی با این روش ندارند. به هر حال از نظر آن ها، 
این بحث ها مصداقی از بازارهای بالقوه یا بازارهای فرضی و یا سناریوهایی برای 
شکل گیری بازارهای آتی است. اما چون حرف چندانی دربارهٔ این نوع بازارها 
ندارند، کمتر به آن ها می پردازند.بازار در بازاریابی و مدیریت، صرفاً به تلاقی 
عرضه و تقاضا محدود نیست و گاهی صرفاً به خود »تقاضا« اشاره می کند.وقتی 
بازار را از جنس تقاضا در نظر بگیرید، معنای اصطلاحاتی مثل بازاریابی )= یافتن 
بازار و تقاضاکنندگان محصول(، بازارسازی )= ساختن بازار و ایجاد تقاضا(، 
بازاررسانی )=رساندن محصول به بازار و مشتریانش(، بازارشناسی )= تحقیق 
برای شناختن تقاضا( و مانند این ها را بهتر درک خواهید کرد.بنابراین به خاطر 
بسپارید که ما معمولاً اصطلاح بازار را به معنای »طرف تقاضا« در معادلهٔ عرضه 
و تقاضا در نظر می گیریم و اگر بخواهیم از »سمت عرضه« حرف بزنیم، معمولاً 

از اصطلاح صنعت استفاده خواهیم کرد.

انواع بازار در بازاریابی را به  اختصار بیان کنید.
بازار را بسته به نیاز، به شکل های مختلفی تعریف و طبقه بندی می کنند. یکی 
از طبقه بندی های کلاسیک بازار را با هم مرور می کنیم. وقتی از بازار حرف 
می زنیم، مهم است دقیقاً بدانیم که از کدام بازار حرف می زنیم. حداقل چهار 
نوع بازار قابل تصور است:بازار بالقوه )potential market( ،بازار آماده و 
 )target market( بازار هدف، )available market( قابل دستیابی

.)penetrated market( بازار تحت نفوذ،

در پایان اگر موضوع خاصی مدنظرتان هست که به آن اشاره نشده 
را عنوان بفرمایید؟

به جای فکر کردن به اشتباهات گذشته بر روی کارهای آینده متمرکز شوید. 
از تجربیات خود استفاده و انرژی تان را صرف یافتن راه حل های مناسب کنید.

به یک فرایند آتش نشانی فکر کنید، صف افرادی که سطل آب از منبع آب 
به محل آتش ســوزی منتقل می کنند را تصور کنید. ممکن است همه ی 
افراد نتوانند شاهد نتیجه ی نهایی باشند . یعنی آبی که برای خاموش کردن 
روی آتش ریخته می شود،اما نقش هر یک از آنها در مهار آتش ضروری ست. 
طبیعی است که گاهی اوقات با وجود ایفای نقش مهم در یک شرکت، ممکن 
است آنگونه که انتظار دارید  ، نتوانید در چگونگی اثربخشی و خدمت رسانی 

به مشتری تاثیر گذار باشید.

دكترضيا اصانلو؛ رئيس هيات مديره و مديرعامل هلدينگ سيماتك 3000؛

به جای فکر کردن به اشتباهات گذشته، بر روی کارهای آینده متمرکز شوید
لیلا رضوانی- کسب وکار در اقتصاد سرمایه داری نقش مهمی دارد، زیرا اغلب کسب وکارها که در مالکیت بخش خصوصی می باشند به این دلیل راه اندازی می شوند که سودساز بوده و دارایی صاحب شان را بیافزایند. کسب وکارها می توانند زیان ده باشند یا مالک آن ها دولت باشد. کسب وکارهای کوچک و متوسط نقش به سزایی در پویایی چرخه 
اقتصادی یک کشور دارند. به طور کلی، کسب وکار کوچک و متوسط به شرکتی گفته می شود که دارای مالکیت مستقل است و با توجه به نوع صنعتی که در آن فعالیت می کند، از نظر نیروی کار، درآمد و اندازه محدودی دارد. تولیدکنندگان صنعتی، با هدف استفاده بهینه از امکانات و جلوگیری از هدر رفتن منابع با ارزش، تمهیداتی اندیشیده اند 
که نتیجه آن تغییر در ساختار صنعتی خواهد بود. یکی از مشخصات بارز و اصلی این تغییر ساختار، رشد و ترویج بیش از پیش کسب وکارهای کوچک و متوسط است. به منظور آشنایی بیشتربا مفهوم کسب و کار و نقش آن در توسعه یک سازمان یا مجموعه های اقتصادی با دکتر ضیا اصانلو؛  دکترای اقتصاد، نفت و گاز ، دکتری مهندسی عمران  و 

مهندسی و مدیریت ساخت و همچنین فوق لیسانس مهندسی صنایع  مدیریت پروژه ، فوق لیسانس   مهندسی عمران ، محیط زیست و لیسانس مهندسی صنایع تکنولوژی صنعتی ، مهندسی  عمران  و مهندسی  راه و ساختمان به گفتگو نشستیم که ماحصل این گفتگو را در ادامه می خوانید:


